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СЕУЛДЕ АБАЙ ҚҰНАНБАЙҰЛЫНЫҢ 
МҮСІНІ ҚОЙЫЛДЫ

Ескерткіштің ресми ашылуына Корея Республикасының президенті 
Мун Чжэ Ин мен Қазақстан Республикасының президенті Қасым-Жо-
март Тоқаев қатысты. Шара қазақ елі басшысының Оңтүстік Кореяға 
мемлекеттік сапары кезінде өтті.

Сапар барысында тараптар Қазақстан мен Корея арасындағы 
стратегиялық ынтымақтастықты одан әрі дамытудың алдағы ауқым-
ды мәселелерін қарастырды. Келіссөз жасалып, нәтижесінде бірқатар 
екіжақты құжатқа қол қойылды. Қасым-Жомарт Тоқаев кореялық биз-
нес өкілдерінің үздіктерімен жүздесті.

Ал қазақтың кемеңгері, ойшылы және ұлы ақынының мүсіні Сеул 
киберуниверситеті аумағына орналастырылды.

Рәсім кезінде сөз алған Қазақстан президенті:
— Сеул төрінде қазақ халқының ұлы перзенті, ақын Абай Құнан-

байұлының мүсіні орнатылды. Бұл корей бауырларымыздың қазақ 
халқына деген зор құрметінің белгісі, — деп ризашылығын жеткізді.

2010 жыл Қазақстанның Кореядағы жылы деп, 2011 жылы Корея-
ның Қазақстандағы жылы деп атап өтілген еді. Содан бері екі ел ара-
сындағы барлық бағыттағы байланыстар арта түсті.

"Әсіресе, мәдени-рухани саладағы ынтымағымызды нығайттық. 
Осындай тығыз қарым-қатынас болашақта да жалғасын табады. Қа-
зақстанның жетекші оқу орнында корей тілі оқытылып келеді. Корея- 
лық студенттер де қазақ тілін оқып жүргенін жақсы білемін. Бұл, әри-
не, көңіл қуантарлық ерекше жағдай. Көптеген қазақ жастары корей 
университеттерінде білім алуда. Біз білім, ғылым және мәдениет са-
ласындағы ынтымақтастықты одан әрі жалғастыра береміз. Бұл өзара 
байланысты келешекте де достық рухта дамыта түсуге жол ашады, — 
деді Қ.-Ж.Тоқаев.

Абай мұрасы корей халқының рухани дамуына үлес қоспақ.

В СЕУЛЕ УСТАНОВИЛИ  
ПАМЯТНИК АБАЮ КУНАНБАЕВУ

На официальном открытии памятника присутствовали Президент 
Республики Корея Мун Чжэ Ин и Президент Республики Казахстан Ка-
сым-Жомарт Токаев. Мероприятие прошло в рамках государственно-
го визита главы Казахстана в Южную Корею. В ходе визита стороны 
обсудили широкий круг вопросов, связанных с дальнейшим разви-
тием стратегического сотрудничества между Казахстаном и Кореей. 
Проведены переговоры, подписан ряд двусторонних документов. Ка-
сым-Жомарт Токаев встретился с ведущими представителями корей-
ского бизнеса.

Памятник казахскому гению, мыслителю и великому поэту установ-
лен на территории Seoul Cyber University. Выступая на церемонии от-
крытия, Президент Казахстана отметил: "В центре Сеула установлен 
памятник великому сыну казахского народа, поэту Абаю Кунанбаеву. 
Это знак большого уважения наших корейских братьев к казахскому 
народу".

2010 год был отмечен как Год Казахстана в Корее, а 2011 год - Го-
дом Кореи в Казахстане. С тех пор отношения между двумя странами 
развиваются по всем направлениям. "Мы укрепили наше сотрудниче-
ство, особенно в культурной и духовной сферах. Такие тесные отно-
шения сохранятся и в будущем. Корейский язык преподается в веду-
щем университете Казахстана. Я знаю, что корейские студенты также 
изучают казахский язык. Это очень отрадно. Наша молодежь учится в 
корейских вузах. Мы продолжим наше сотрудничество в области об-
разования, науки и культуры", — сказал К.Ж. Токаев. Наследие Абая 
будет способствовать духовному развитию корейского народа.

MONUMENT TO ABAI KUNANBAYEV 
OPENED IN SEOUL

The official opening of the monument was attended by the President 
of the Republic of Korea Moon Jae-in and the President of the Repub-
lic of Kazakhstan Kassym-Zhomart Tokayev. The event was held within 
the framework of the state visit of the head of Kazakhstan to South Ko-
rea. During the visit, the parties discussed a wide range of issues related 
to the further development of strategic cooperation between Kazakhstan 
and Korea. Negotiations were held, a number of bilateral documents were 
signed. Kassym-Jomart Tokayev met with leading representatives of Ko-
rean business.

The monument to the Kazakh genius, thinker and great poet was erect-
ed on the territory of Seoul Cyber University. Speaking at the opening cer-
emony, the President of Kazakhstan noted: "In the center of Seoul there is 
a monument to the great son of the Kazakh people, the poet Abai Kunan-
bayev. This is a sign of great respect of our Korean brothers for the Kazakh 
people." 2010 was marked as the Year of Kazakhstan in Korea, and 2011 
was celebrated as the Year of Korea in Kazakhstan. Since then, relations 
between the two countries have been developing in all directions.

"We have strengthened our cooperation, especially in the cultural and 
spiritual spheres. Such close relations will continue in the future. The Ko-
rean language is taught at a leading university in Kazakhstan. I know that 
Korean students also study the Kazakh language. This is very gratifying. 
Our young people study in Korean universities. We will continue our coop-
eration in the field of education, science and culture, "K.Zh. Tokayev. Abai's 
legacy will contribute to the spiritual development of the Korean people.

;; Басты жаңалықтар ;; Главные новости ;; Main news
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ҚАСТЕРЛІ  
МЕРЕКЕ — 

ҚҰРБАН АЙТ
Мемлекет басшысы Қасым-Жо-

март Тоқаев қазақстандықтарды 
Құрбан айт мерекесімен құттықта-
ды.

"Ардақты ағайын! Сіздерді күл-
лі мұсылман қауымы үшін қастерлі  
Құрбан айт мерекесімен шын 
жүректен құттықтаймын! Бұл – қа- 
йырымдылық пен жанашырлық, із-
гілік пен имандылық сияқты асыл 
қасиеттерді дәріптейтін ұлық мей-
рам. Салт-дәстүрімізбен берік 
ұштасқан ата дініміз — елдің ру-
хани тұтастығын сақтауға ықпал 
ететін басты құндылықтың бірі. 
Құрбан айт қашанда барша жұрт-
ты береке-бірлікке үндейді. Ел 
азаматтарын бауырмал болуға 
шақырып, бүкіл халқымыздың 
ырыс-ынтымағын арттырады. Мұ-
сылман баласы бұл күндері отба-
сы амандығы мен ел тыныштығы 
үшін құрбандық шалып, жоқ-жітік-
ке көмектеседі, мұқтаж жандарға 
қамқорлық танытады. Осындай 
ізгі ниет пен сауапты іс ел-жұрт-
тың бір-бірімен етене араласуына, 
өзара сыйластық пен жақсылыққа 
жол ашады. Құрбан айттың ұлаға-
ты мен өнегесі біздің рухани құн-
дылықтарымызбен үндеседі. Бү-
гінгі мерекенің мән-маңызы осын-
да деп білемін.

Шалған құрбандықтарыңыз, 
дұға-тілектеріңіз қабыл болсын!

Айттан айтқа аман-есен жете 
берейік!", — деп тілегін жолдады.

Бас мүфти Наурызбай қажы 
Тағанұлы бастаған Қазақстан мұ-
сылмандары діни басқармасы ка-
рантин жағдайында Құрбан айт ме-
рекесін дұрыс ұйымдастыра білді. 
Құрбан айт намазын оқу жергілікті 
санитарлық мемлекеттік бас дәрі-
гердің Қаулысына сәйкес жүзеге 
асты. Осы орайда, Құрбан айт на-
мазын өткізу бойынша ҚМДБ-ның 
өкіл имамдары жергілікті бас са-
нитарлық дәрігерлермен бірлесіп, 
алдын ала арнайы брифингтер өт-
кізіп, жамағаттан қауіпсіздік шара-
ларын қатаң сақтауды, айт намазы 
біткен сәтте мешіт ауласында ұзақ 
тұрақтамауды сұрады. 

ҚМДБ құрбандық шалудың екі 
жолын ұсынды. Бірінші жолы: мем-
лекеттік санитарлық-эпидемиоло-
гиялық қадағалау органдары та-
рапынан рұқсат берілген жергілікті 
қасапханаларда санитарлық ере-
желерді қатаң сақтай отырып «са-
ры» және «жасыл» аймақтарда он-
лайн және офлайн форматта өткі-
зу. Екінші жолы: еліміздің «қызыл» 
аймақтарында пандемия жағдай-
ында өткен жылдың тәжірибесін 
қолданып, құрбан шалу рәсімін 
шариғаттағы «өкілдік» қағидасы-
на сәйкес qurban2021.kz сайты 
арқылы тек онлайн режимде жүзе-
ге асыру. Осылайша qurban2021.
kz сайты құрбан шалуға ниет еткен 
азаматтарға жағдай жасап, тапсы-
рыстар алды.

Сондай-ақ діни басқарманың 
осы арнайы сайты арқылы еліміз-
дегі мұқтаж отбасылар құрбандық 
етін алу үшін өтініш білдіре алды. 
Мұқтаж отбасылардың өтініштерін 
қабылдау, сараптау және құрбан-
дық еттерін жеткізіп беру жұмыста-
рымен ҚМДБ-ның жергілікті өкілдік-
тері және еріктілер айналысты.

Қасапханалар «Аshyq» қо-
сымшасымен жұмыс істеді. Жасы 
65-тен асқан қариялар, әйелдер 
мен балалардың құрбан малын ша-
латын орындарға баруы шектелді.

Қасапхананың толымдығы 30 па- 
йыздан асырылмай, кемінде 1 метр 
ара қашықтықты білдіретін сы-
зықтар сызылып, қадағаланды.

Наурызбай қажы Тағанұлының 
айтуынша құрбандық малының бір 
бөлігі мұқтаж жандарға беріледі. 
Тіпті толықтай беруге де шариғат-
тан рұқсат. "Біз осы салада көп жыл 
жұмыс істедік және көрген тәжіри-
беміз де мол. Адамдар құрбандық 
уақыты жақындағанда мешіттерге 
келіп, тізімге тіркеліп, көмек алады. 
Яғни осы құрбандықтың өзі қайыр- 
ымдылық ретінде елімізге үлкен 
көмек болып келеді," — деді Бас 
мүфти. Биылғы Құрбан айт мере-
кесі шілденің 20-22 аралығында 
өтті.

СВЯЩЕННЫЙ 
ПРАЗДНИК — 
КУРБАН АЙТ

Президент Касым-Жомарт То-
каев поздравил казахстанцев с 
праздником Курбан Айт: "Доро-
гие казахстанцы! Сердечно по-
здравляю вас со священным для 
всех мусульман праздником Кур-
бан айт! Это великий праздник, 
прославляющий такие благород-
ные качества, как милосердие и 
сострадание, добро и нравствен-
ность. Курбан айт всегда призы-
вает к процветанию и единству. В 
наши дни каждый мусульманин 
жертвует ради благополучия се-
мьи и мира в стране, помогает и 
заботится о нуждающихся. Такие 
благие намерения и дела позво-
ляют людям доверять друг другу, 
проявляя взаимное уважение и 
добро. Думаю, в этом суть сегод-

няшнего праздника. Пусть будут 
приняты ваши жертвы и молитвы!"

Духовное управление мусуль-
ман Казахстана во главе с верхов-
ным муфтием Наурызбай Тагано-
вым должным образом организова-
ли праздник Курбан айт в условиях 
карантина. В связи с этим, имамы- 
представители ДУМК вместе с глав-
ными санитарными врачами регио-
нов провели брифинги и попросили 
верующих строго соблюдать ме-
ры безопасности, не оставаться во 
дворе мечети долгое время после 
окончания праздничной молитвы. 
ДУМК предложил два способа при-
несения жертвы.

Первый способ: для жителей 
регионов, находившихся в «жел-
той» и «зеленой» зонах - прово-
дить онлайн и офлайн жертвопри-
нощения в строгом соответствии 
с санитарными правилами на ло-
кальных бойнях, уполномоченных 
государственным санитарно-эпи-
демиологическим надзором. Вто-
рой способ: совершать жертвенные  
обряды только в режиме онлайн 
в «красных» регионах страны по 
опыту прошлого года через сайт 
qurban2021.kz.  где были созданы 
условия для населения и принима-
лись заказы.

Кроме того, через специальный 
веб-сайт Духовного управления 
нуждающиеся семьи страны могли 
подать заявку на жертвенное мясо. 
Местные представители и волон-
теры ДУМК были задействованы 
в приеме, анализе и доставке мя-
са для малообеспеченных семей. 
Бойни работали с приложением 
«Аshyq». Пожилым людям, женщи-
нам и детям старше 65 лет было 
запрещено посещать места жерт-
воприношения. Бойня была запол-
нена не более чем на 30%, и были 
проведены линии для сохранения 
безопасного расстояния не менее 
1 метра.

По словам Наурызбая Таганова, 
часть жертвенных животных была 
передана нуждающимся. По шари-
ату разрешено отдавать мясо в пол-
ном размере. «Мы работаем в этой 
сфере много лет и имеем большой 
опыт. Когда приближается время 
жертвоприношения, люди приходят 
в мечети, регистрируются и полу-
чают помощь. То есть, жертвопри-

ношение является особым видом 
благотворительности», - сказал 
главный муфтий. В этом году празд-
ник Курбан Айт прошел 20-22 июля.

SACRED HOLIDAY — 
KURBAN AIT

President Kassym-Jomart To-
kayev congratulated the people of 
Kazakhstan on the holiday of Kurban 
Ait: "Dear people of Kazakhstan! I con-
gratulate you on the holy holiday for all 
Muslims, Kurban Ait! This is a great 
holiday that glorifies such noble qual-
ities as mercy and compassion, kind-
ness and morality. Kurban Ait always 
calls to prosperity and unity. Today, 
every Muslim sacrifices for the welfare 
of the family and peace in the coun-
try, helps and cares for those in need. 
Such good intentions and deeds allow 
people to trust each other, showing 
mutual respect and kindness. I think 
this is the essence of today's holiday. 
Let your sacrifices and prayers be ac-
cepted! "

The Spiritual Administration of 
Muslims of Kazakhstan, headed by 
the Supreme Mufti Nauryzbay Ta-
ganov, duly organized the Kurban Ait 
holiday under quarantine conditions. 
In this regard, the imams-representa-
tives of the SAMK, together with the 
chief sanitary doctors of the regions, 
held briefings and asked the believ-
ers to strictly observe safety meas-
ures, not to stay in the courtyard of the 
mosque for a long time after the end 
of the holiday prayer. SAMK proposed 
two ways to make a sacrifice. The first 
method: for residents of regions locat-
ed in the "yellow" and "green" zones - 
to conduct online and offline sacrifices 
in strict accordance with sanitary rules 
at local slaughterhouses authorized 
by the state sanitary and epidemio-
logical supervision. The second way: 
to perform sacrificial rites only online 
in the “red” regions of the country, ac-
cording to the experience of last year 
through the website qurban2021.kz., 
where conditions were created and 
orders were taken. In addition, needy 
families of the country could apply for 
sacrificial meat through a special web-
site of the Spiritual Directorate. Local 
representatives and volunteers of the 
SAMK were involved in the recep-
tion, analysis and delivery of meat for 
low-income families. The slaughter-
houses worked with the "Ashyq" ap-
plication. Elderly people, women and 
children over 65 were forbidden to visit 
the places of sacrifice. The slaughter-
house was no more than 30% full and 
lines were drawn to maintain a safe 
distance of at least 1 meter. According 
to Nauryzbay Taganov, some of the 
sacrificial animals were given to those 
in need. According to Sharia law, it is 
allowed to give meat in full. “We have 
been working in this area for many 
years and have a lot of experience. 
When the time for sacrifice approach-
es, people come to mosques, register 
and receive help. That is, sacrifice is a 
special kind of charity, ”said the chief 
mufti. This year, the Kurban Ayt holi-
day was held on July 20-22.

;; Басты жаңалықтар ;; Главные новости ;; Main news
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;; Entrant 2021

Қабылдау комиссиясы  
арман арқалаған әр талап-
кердің бағдаршамы тәрізді.

Құжат қабылдау маусы- 
мы сәтті аяқталды. Биыл 
біз 4043 талапкерді оқуға 
қабылдадық. Оның ішінде  
күндізгі бөлімге 2676, қашық- 
тан оқыту технологиясын 
қолдана отырып оқыту бөлі- 
міне 1367 студент құжат тап- 
сырды. Оның ішінде «Ал-
тын белгі» иегерлері – 214, 
«Үздік аттестат» иегерлері –  
144, сонымен бірге 60-тан 
астам шетел азаматы бар. 
60-ы Халықаралық, респуб- 
ликалық, қалалық  пәндік 
Олимпиадалар мен әртүрлі 
спорттық, шығармашылық 
байқаулардың жеңімпазда-
ры. 

Былтырмен жалпы салыс- 
тырғанда 100 талапкерге ар-
тық қабылданды. Ал нақты  
күндізгі бөлімді мысалға ал-
сақ, былтыр қабылданғандар 
саны — 2386 болса, биыл 
2676 болды, яғни 300-дей та- 
лапкерге көп. Егер талапкер-
лердің бәрі мектеп түлектері 
екенін ескерсек, бұл дерек 
олардың арасында Zhubanov 
University студенті болуды қа-
лаушылар санының жыл өт-
кен сайын жоғарылап жатқа-
нын білдіреді. Атырау, Маң- 
ғыстау, Қызылорда, Түркістан 
облыстарынан біздің универ-
ситетті таңдаушылар саны да 
артты.

Биыл да жаңадан иннова-
циялық мамандықтар ашыл-
ды. Қоғамдағы өзгеріске орай, 
заман талабына сай маман-
дықтар жыл сайын қосылуда. 
Соның бірі «Клиникалық пси-
хология» мамандығына биыл 
ашылса да сұраныс ерекше 
болды. «Автоматтандыру және 
басқару», «Кешенді көлік логис- 
тикасы», «Ағылшын тілі және 
информатика» деген педагоги-
калық бағыттағы мамандыққа  
жиналған контингент те көп.

Жалпы университетке 1046 
грант иегерлері түсті, бұл рес- 
публикалық бюджет қаража-
ты бойынша оқитын мемле-
кеттік білім гранты деп атала-
ды,  сонымен қатар 41 жер-
гілікті гранттар яғни жергілікті 
бюджет қаражатынан төленетін 
гранттар, бұл – Ақтөбе облыс- 
тық жергілікті бюджет қаража- 
тынан бөлінеді, сондай-ақ биыл 
біз Маңғыстау облыстық жер-
гілікті гранты конкурсына қатыс- 
тық, жеңімпаздардың 18-ақтө-
беліктер, 9-ы маңғыстаулық та-
лапкер.

Zhubanov University 
студенті болу мақтаныш!

Білім және ғылым министр-
лігі биыл білім саласын дамы-
ту, сапаны арттыру мақсатын-
да бірқатар маңызды шешім 
қабылдап, ҰБТ-ны электрон-
ды форматта өткізді. Осылай-
ша емтихан кезінде барынша 
ашықтық, адалдық принцип-
тері сақталды деген ойдамын. 
ҰБТ бұрынғыдай 10 күннің 
ішінде емес, 3 ай бойы элек-
тронды форматта өткізілді. 
Жаңа форматтағы тестілеу-
дің ең ұтымды жері талапкер-
ге тестіні қашан, қай жерде 
өтетінін өзі таңдауға мүмкіндік 
берді. Сондай-ақ электрон-
ды ҰБТ тестіленуші нәтижесін 
кешке дейін күтпей сол жер-
де ала алды. Нәтижесімен 
келіспеген жағдайда, тестіле-
нуші 30 минут ішінде аппеля-
цияға өтініш беруге құқылы. 
Тіпті талапкердің тестті төрт 
рет тапсыруға мүмкіндігі бол-
ды. Мамыр, маусым айында 
өткен тест қорытындысының 
ең жақсы көрсеткішін мемле-
кеттік грант конкурсына жібе-
ре алды. Осының бәрі талап-
керлерге тамаша жағдай жа-
сады деп есептеймін.

Мемлекеттік грант конкур-
сы шілденің 16-ы мен 26-ы 
аралығында жүргізілді. Оған 
құжат қабылдау egov элек-

тронды порталы, немесе вир-
туалды қабылдау комиссия-
сы арқылы өтті. Кеңестер ау-
дио-видеожазбалар арқылы 
берілді. Сонымен қатар  біз 
талапкерге мейлінше жағдай 
жасау мақсатында облыстың 
12 ауданында кеңес беру орта- 
лықтарын, жылжымалы қабыл- 
дау комиссиясын ұйымдастыр- 
дық. Онда мемлекеттік білім 
беру гранты конкурсына құжат  
тапсыру шарттары бойынша 
толық кеңес беріліп отырды. 
Талапкердің құжаттарын түген- 
деп, жөндеп, сәйкестендіріп  
дегендей тегін көмек берілді. 
Ауыл балалары үшін панде-
мия кезінде эпидемиология- 
лық-санитарлық талаптарды 
сақтауға, облыс орталығы-
на қатынап, қаржы шығында-
мауға жағдай жасадық. Бізге 
қолдау көрсеткен аудан әкім-
деріне, аудандық білім бе-
ру басшыларына алғыс біл-
діремін. 

Компьютері жоқ, немесе ин- 
тернет жүйесіне қосылмаған 
талапкерлерге өз-өзіне қыз-
мет көрсету аумағын ұйымдас- 
тырдық. Онда да арнайы кө- 
мек беретін кеңесшілер отыр- 
ды. Аумаққа  20 компьютер 
қойылды.  

Талапкерлерге берілген же- 
ңілдіктер тізімінде де өзгеріс-

тер болды. Бұрынғы тізімге 
отбасында кәмелетке тол-
маған 4 не одан да көп ба-
ласы бар үйден, толық емес 
отбасынан және үйде мүге-
дек баласы бар отбасынан 
шыққан талапкерлер қосыл-
ды. Оларға да квоталар қарас- 
тырылды. 

Талапкерлер арасында 
жоғары таңдауға ие болған 
TOP-10 мамандықты атап өт-
кім келеді. Олар: «Дене шы-
нықтыру және спорт», «Баста-
уышта оқыту педагогикасы 
мен әдістемесі», «Құқықтану», 
«Шет тілі: екі шет тілі», «Ди-
зайн», «Қазақ тілі мен әдеби-
еті», «Орыс тілінде оқытпай-
тын мектептердегі орыс тілі 
мен әдебиеті», «Мұнай-газ 
ісі», «Электроэнергетика» жә-
не «Мектепке дейінгі оқыту 
және тәрбиелеу». Контингент 
санына байланысты тізбелеп 
отырмын.  

Zhubanov University сту-
денті болу мақтаныш екені 
жыл өткен сайын дәлелденіп 
келеді. Бұл — зор еңбектің 
жемісі, асқақ мәртебе!

Рауан Жалтырбаева
Zhubanov University 

Ақтөбе өңірлік университеті 
Кәсіби бағдар беру 

және қабылдау комиссиясы 
бөлімінің басшысы 
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ДИМАШ ТУҒАН 
ЖЕРІНЕ КЕЛДІ

Әлем жұлдызы, әнші Димаш 
Құдайбергенов туған жеріне кел-
ді. Ол Ақтөбеде өткен «Baqytty 
Bala-2021» халықаралық байқауы- 
на қонақ болып қатысып, гала кон- 
цертте ән шырқады. Жас дарын-
дармен кездесіп, өнеріне сәттілік 
тіледі. «Балаларға сәттілік тілей-
мін. Аман болсын. Еліміздің абы-
ройын асқақтатсын», — деді Ди-
маш.

«Baqytty Bala» ашық вокалдық 
фестивалі 2018- жылдан бері ұй-
ымдастырылып келеді.

Пандемия жағдайына қарамас- 
тан фестиваль жоғары деңгейде 
өтті. Онда жеті ел дарындары бақ 
сынады. Греция, Болгария, Әзір-
байжан, Украина, Ресей, Польша 
және Қазақстаннның түрлі өңірі-
нен келген 10-16 жас аралығын-
дағы балалар арайлы Ақтөбе 
жерінде үш күн бірге жүріп, дос- 
тасты.

Вокалдық байқауының қазы-
лар алқасы және құрметті қо-
нақтары қатарында Болгария, Өз-
бекстан және Қазақстан өкілдері 
— Николай Текелиев, Сильвия 
Андрианалариманга, Марат Әйті-
мов, Светлана мен Қанат Айтба-
евтар, Клара Төленбаева, Рухия  
Байдүкенова болды. Олармен ар- 
найы келіп жүздескен облыс әкімі 
Оңдасын Оразалин «Сіздерді  
Ақтөбе жерінде көргеніме қуаныш- 
тымын. «Baqytty Bala» байқауы 
әдемі дәстүрге айналды. Өкініш-
ке қарай, шектеулерге, қабаттас- 
қан пандемияға байланысты был-
тыр байқау өткен жоқ. Алайда, 
биыл көпшілік пен мәдениет са-
ласындағы шығармашылық қай-
раткерлерінің сұрауымен шараны 
ұйымдастырамыз деп шештік», 
— деді.

«Baqytty Bala» фестивалінің 
биылғы бас жеңімпазы болып та-
раздық Айлин Заушева атанды. 
Оған 1 млн. теңгенің сертификаты  
табысталды. Келесі жүлде қоры- 
нан 500 мың теңге ақшалай сый 
І-орынды иеленген нұр-сұлтандық  
Адель Кунадилова мен болгарлық 
Елизабет Сахариеваға берілді.

Ақтаулық Армен Саакян мен 
ресейлік Милана Пономоренко 
ІІ-орыны бөлісіп, 350 мың теңге-
ден сый алды. Ал, ІІІ-орын алған 
нұр-сұлтандықтар Камила Ғазиз- 
қызы мен Есет Алжан және әзір-
байжандық Искандер Гасанзаде 
250 мың теңге ақшалай сыйға ие 
болды.

Үш күнге созылған байқауда 
барлық сақтық шаралары қатаң 
сақталды.

ДИМАШ  
ПОБЫВАЛ В  

РОДНОМ ГОРОДЕ
Мировая звезда, певец Димаш 

Кудайбергенов приехал в род-
ной город. Он был гостем меж-
дународного конкурса «Baqytty 
Bala-2021» в Актобе и спел на 
гала-концерте. Познакомился с 
молодыми талантами и пожелал 
им успехов в творчестве. «Желаю  
участникам удачи. Пусть они бу-
дут здоровы и прославят нашу 
страну», — сказал Димаш. От-
крытый вокальный фестиваль 
Baqytty Bala проводится с 2018 
года. Несмотря на пандемию, фе-
стиваль прошел на высоком уров-
не. Участниками стали таланты 
из семи стран, в возрасте 10-16 
лет, из разных регионов Греции, 
Болгарии, Азербайджана, Украи-
ны, России, Польши и Казахста-
на. Они провели вместе три кон-
курсных дня в Актобе.

Среди жюри и почетных гостей 
вокального конкурса были пред-
ставители Болгарии, Узбекистана 
и Казахстана — Николай Текели-
ев, Сильвия Андрианалариманга, 
Марат Айтимов, Светлана и Канат  
Айтбаевы, Клара Толенбаева, Ру-
хия Байдукенова. Аким области 
Ондасын Оразалин поприветство-
вал гостей: «Рад видеть вас в Ак-
тобе. Конкурс «Baqytty Bala» стал 
прекрасной традицией. К сожале-
нию, из-за карантинных ограни-
чений конкурс в прошлом году не 
проводился. Однако в этом году 
мы решили организовать меро-
приятие по просьбе обществен-
ных и культурных деятелей».

В этом году главным победи-
телем фестиваля «Baqytty Bala» 
стала Эйлин Заушева из Тараза, 
которой вручили денежный серти-
фикат на 1 млн.тг.  Следующими  
призёрами и обладателями 500 
тысяч тенге стали участники из 
Нур-Султана Адель Кунадилова  
и Болгарии Елизавета Сахариева.  
Армен Саакян из Актау и Милана 
Пономоренко из России раздели-
ли второе место и получили 350 
тысяч тенге. Занявшие третье 
место Камила Газизкызы и Есет 
Альжан из Нур-Султана, а так-
же Искандер Гасанзаде из Азер-
байджана получили 250 тысяч 
тенге. Во время трехдневного 
конкурса строго соблюдались все 
меры предосторожности.

DIMASH VISITED 
HIS HOMETOWN
World star, singer Dimash 

Kudaibergenov came to his home-
town. He was a guest of the inter-
national competition "Baqytty Bala - 
2021" in Aktobe and sang at a gala 
concert. I got acquainted with young 
talents and wished them success in 
their work. “I wish the participants 

good luck. May they be healthy and 
glorify our country, ”Dimash said. 
The Baqytty Bala Open Vocal Fes-
tival has been held since 2018. De-
spite the pandemic, the festival was 
held at a high level. The participants 
were talents from seven countries, 
aged 10-16, from different regions 
of Greece, Bulgaria, Azerbaijan, 
Ukraine, Russia, Poland and Ka-
zakhstan. They spent three compet-
itive days together in Aktobe.

Among the jury and guests of 
honor of the vocal competition were 
representatives of Bulgaria, Uz-
bekistan and Kazakhstan - Nikolay 
Tekeliev, Silvia Andrianalarimanga, 
Marat Aitimov, Svetlana and Kanat 
Aitbaevs, Klara Tolenbaeva, Rukh-
iya Baidukenova. Akim of the re-
gion Ondasyn Orazalin greeted the 
guests: “I am glad to see you in Ak-
tobe. The Baqytty Bala competition 
has become a wonderful tradition. 
Unfortunately, due to quarantine re-
strictions due to the pandemic, the 
competition was not held last year. 
However, this year we decided to 
organize an event at the request of 
public and cultural figures."

This year, the main winner of 
the Baqytty Bala festival was Ei-
leen Zausheva from Taraz, who 
was awarded a cash certificate for 
1 million tenge. The next winners 
and owners of 500 thousand tenge 
were participants from Nur-Sultan 
Adel Kunadilova and Bulgaria Eliza-
veta Sakharieva. Armen Sahakyan 
from Aktau and Milan Ponomoren-
ko from Russia shared the second 
place and received 350 thousand 
tenge. Kamila Gazizkyzy and Eset 
Alzhan from Nur-Sultan, Iskander 
Hasanzade from Azerbaijan, who 
took third place, received 250 thou-
sand tenge. During the three-day 
competition, all precautions were 
strictly followed.

;; Басты жаңалықтар ;; Главные новости ;; Main news



6 31 тамыз, 2021 жыл

— Жаңа оқу жылына дай-
ындық алгоритмдері қалай 
әзірленді?

— 2021-2022 жаңа оқу жылы 
тағы да  Covid19 індетіне бай-
ланысты әлемдік пандемия 
жағдайында басталғалы отыр. 
Десе де осы індет жайлаға-
лы оған қарсы бағытталған 
шаралар жүзеге асып жатыр. 
Нәтижесі бар. Сондықтан ҚР 
Білім және ғылым министрлі-
гі оқу жылын дәстүрлі формат-
та бастауға шешім қабылдады. 
Біз де осы шешімді негізге ала 
отырып, кеңес құрып, дәстүрлі 
форматты таңдадық.  Zhubanov 

University білім алушылары-
ның бәрі, демек 1-ші курстан 
4-ші курсқа дейінгі бакалаври-
аттар, магистратураның 2 кур-
сы да, сондай-ақ докторанту-
раның 3 курсы да offline фор-
матында сабақты бастайды.  
Дегенмен қазіргі індеттің өршу 
кезін ескеріп, ішінара өзгеріс- 
тер болады. Мысалы бакалав-
риаттың барлық курстарының 
үлкен топ жиналатын лекция 
дәрістері  online жүреді. Өйткені 
санитарлық ережелерге орай 
100 кісі сиымдылығы бар ауди-
торияға 50 білім алушыны ғана 
кіргізе аламыз. Сондықтан оқу 

Бекназаров Рахым Ағыбайұлы — 1993 жылы Қ.Жұбанов 
атындағы Ақтөбе педагогикалық институтының тарих фа-
культетін бітіріп, «Тарих, қоғамтану және мемлекеттік құқық 
мұғалімі» мамандығын алған. Еңбек жолын осы оқу орнын-
дағы тарих факультетінде оқытушы болып бастайды.

1994 жылы Алматы қаласындағы ҚР ҰҒА Ш.Ш.Уәлиханов 
атындағы Тарих және этнология институтының іштей аспи-
рантурасына оқуға түседі. 1999 жылы «Қазақтардың дәстүр-
лі тас қашау өнері» тақырыбында диссертация қорғап, тарих 
ғылымдарының кандидаты ғылыми дәрежесіне ие болды.

1999-2003 жылдар аралығында тарих факультетінің аға оқы-
тушысы, доценті болып жұмыс жасап, декан орынбасары, де-
кан, «Қазақстанның ежелгі және ортағасыр тарихы» кафедра- 
сының меңгерушісі әкімшілік қызметтерін атқарды.

2003 жылдың желтоқсанынан бастап Алматы қаласындағы 
ҚР БҒМ Ш.Ш. Уәлиханов атындағы Тарих және этнология ин-
ституты этнология және антропология бөлімінің докторан-
ты болды. 2010 жылдың желтоқсанында «ХІХ ғ. – ХХ ғ.басын-
дағы Солтүстік Арал маңының қазақтары (тарихи-этнография- 
лық зерттеу)» атты докторлық диссертациясын қорғап, тарих  
ғылымдарының докторы, ҚР ЖАК доценті атанды (2009).  
2001-2002 жылдары Ташкент қаласында Орталық Азияны зерт-
тейтін Француз институтында (IFEAC) ғылыми тағылымдама-
дан өтіп, тәжірибесін арттырды. 2006 жылы Париж қаласын-
да (Франция) Адам институтында Дидро бағдарламасы (MSH, 
Programme Diderot) шеңберінде тарих профессоры Винсент 
Фурньоның жетекшілігімен ғылыми тағылымдамадан өтті.

2009 жылдан бастап 2012 жылға дейін ҚР БҒМ ҒК Ш.Ш.Уәли-
ханов атындағы Тарих және этнология институты директоры-
ның ғылыми жұмыстар жөніндегі орынбасары, АқМемПИ-дің 
ОМБ бастығы (2013), Қ.Жұбанов атындағы АӨМУ-нің ООМЖ 
бойынша проректордың м.а. болып қызмет етті (2014).

Ғалымның 115-тен аса ғылыми мақалалары, 2 монография- 
сы (біреуі біріккен авторлықта), 3 авторлық ұжым құрамын-
дағы монографиясы жарияланған.

Қазақстан Республикасындағы және көршілес территория-
лар – Ресей, Моңғолия, Қытайдағы дәстүрлі қазақ этнография- 
сы, этноархеология, ескерткіштану, диаспорология салаларын- 
да ғылыми зерттеу экспедицияларының маманы және ұйым- 
дастырушысы болып табылады. ҚР БҒМ 2 гранттық жобасы-
ның жетекшісі, 3 ғылыми гранттық жобаның бірлесіп орын- 
даушысы болды. 2010 жылдан бастап ҚР БҒМ-нің ғылыми 
гранттық жобалар бойынша АО «Мемлекеттік ұлттық ғылыми- 
техникалық сараптама орталығы» АҚ-ның сараптамашысы. 
2015 жылдан бастап Aqtóbe облыстық телеарнасында ғылы-
ми-көпшілік «Тарих тағылымы» бағдарламасының тұрақты 
жүргізушісі.  2017 жылдың қаңтар айынан бастап Қ.Жұбанов 
атындағы Ақтөбе өңірлік мемлекеттік университетінің ғылым 
және инновациялар жөніндегі проректоры болып жұмыс атқа-
руда. 2021 жылдың көктемінен бастап Zhubanov University 
Басқарма төрағасы-Ректор м.а. 

Пандемия жағдайындағы екінші жаңа оқу жылын ұйымдас- 
тыру  шаралары жайлы білмек үшін университет басшысымен 
кездескен журналист Гүлнара Дауылбайқызы. 

БАЛА АЛДЫНДА 
БЕДЕЛІ 

;; 2021-2022 new academic year

процесін ұйымдастыруда ара-
лас формат жүйесін ұстанған 
дұрыс. Семинарлық, лаборато-
риялық, практикалық сабақтар-
ды да аз топқа бөліп оқытуды 
қарастырдық. Бұл ретте Ақтөбе 
облыстық санитарлық-эпиде-
миологиялық департаментінің 
талаптарына сәйкес аудитория 
алмастырмау, оған өтерде дене 
қызуын бақылау, дистанциялық 
қашықтықты сақтау, санитай-
зерлер пайдалану сияқты шарт-
тар қадағаланатын болады. 
Білім алушылар мен оқытушы-
лардың денсаулығын сақтауда 
қауіпсіздік талаптарының қатаң 
сақталуын назардан шығармай-
мыз. Оның үстіне, өзіңізге мәлім, 
елімізде қолдана бастаған 
«Ashyq» мобильді қосымшасы-
на бірінші болып қосылғанбыз. 
Сондықтан оқу ордасы дәстүр-
лі форматта білім беруге то-
лық дайын деп айта аламын. 
Осы тұста ойқосарым, бола-
шақта білім беру процесі жал-
пылама аралас форматқа кө-

шетін сыңайлы. Мұны құптай-
мын. Өткен оқу жылында жақсы 
методикалық тәжірибе жина-
дық. Аралас не online формат-
тың ыңғайлы тұстары көп. Ал-
дағы 5-10 жыл ішінде елімізде 
білім беру саласы аралас фор-
матқа көшетін болар.

— Қалыпты оқу тәртібі-
не қайта оралу үшін вакцина 
салғызудың маңызы зор бо-
лып тұр. Осы процесс қандай 
дәрежеде?

— Зиялы орта болғасын вак-
цина салғызу мәселесіне бізде 
түсінік жоғары. ПОҚ құрамы, қыз- 
меткерлердің 95 пайызы вакци-
наланды.

Қалғандарының денсаулық 
жағдайларына байланысты вак- 
цина салғыза алмағанын дәлел- 
дейтін анықтамалары бар. 

Ал білім алушылардың 60 па- 
йызы вакцина алды. Оларға бар 
жағдай жасалды. Тұрғылықты 
жерінде медициналық мекеме 
болмаса, біздің Студенттік ем-
ханада вакцина алуға болады. 
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Қазір мұнда ҚР БжҒМ биоло-
гиялық қауіпсіздік мәселелері 
ғылыми-зерттеу институты дай-
ындаған QazVac вакцинасын 
және Sinovac вакцинасын  алу 
мүмкіншілігі жасалған. Екін-
шісін Қытай ұлттық фарма-
цевтикалық тобы дайындаған. 

Өзім СпутникV вакцинасын қа-
былдадым. Оны шығарған Ре-
сейдің Н.Ф.Гамалея атындағы 
эпидемиологиялық және ми-
кробиологиялық ұлттық зерттеу 
орталығы.  Айтарлықтай ауыр-
сынбадым. Отбасым, жақында-
рым да алып болды.

Тек қарт әке-шешемді көнді- 
ре алмай жүрмін. Олардың ден-
саулығына қатты алаңдаймын. 
Өткен жылы ауырып тұрған еді.

Вакцина салғызған адам 
да сақтанып жүруі керек. Өйт-
кені оған ауру мүлдем жұқпай-
ды деп ойлау жаңсақ пікірден 
туған. Бірақ ковид инфекция-
сы вакциналанғандарда жеңіл 
өтетіні шындық.

— Жаңа оқу жылындағы 
ең ерекше өзгеріс деп нені ай-
тар едіңіз?

— Ерекше өзгеріс дегеннен 
гөрі жағымды жаңалыққа келе- 
тін болар. Биылдан бастап бі- 
лім  бағдарламаларын білім 
беру реестріне енгізу талапта-
ры біршама күшейтілгеніне қа-
рамастан бізде бакалавриат 
бойынша 8 жаңа  және 6 инно- 
вациялық білім бағдарламасы  
реестрге енді. Жақын арада  
қалған 2 білім бағдарламасы да  

ӘКЕ-ШЕШЕНІҢ
ЖОҒАРЫ

Рахым БЕКНАЗАРОВ
Zhubanov University  
Басқарма төрағасы-
Ректор м.а.,  
тарих ғылымдарының 
докторы, профессор

енгізілетін болады, қазір оларға 
экспертиза жүріп жатыр. Бұл 
— жаңа, заманға сай маман-
дықтар ашылды дегенді біл-
діреді. М.Оспанов атындағы 
Батыс Қазақстан медициналық 
университетімен академиялық 
ынтымақтастығымыз нығая тү- 

сіп, біргелікте «Клиникалық пси- 
хология» жаңа мамандығы аш- 
ылды. Өткен жылы бұл жоғары 
оқу орнымен IT-медицина ма-
мандығын ашқан болатынбыз. 
Өзіміздің ішкі ресурстарымыз-
бен, «Шетел филологиясы жә-
не аударма ісі» кафедрасы мен 
«Информатика» кафедрасы 
бірлесе жасақтаған инновация- 
лық «Ағылшын тілі және инфор- 
матика» мамандығы ашылды. 
Түсушілер көп болды. Биыл аш- 
ылған «Кешенді көлік логисти-
касы» мамандығына да сұра-
ныс жоғары.

Екінші жақсы жаңалығымыз 
бакалавриаттың барлық маман- 
дықтарында ағылшын тілін төр- 
тінші курсқа дейін оқыту. Бұрын 
алғашқы 2 курста ғана оқитын 
еді. Өйткені ағылшын тілін жетік 
меңгеру білімпаз жастың бола-
шағына қажеттілік болып отыр. 
Ол егер магистратура, док- 
торантураға түсіп, білімін жал- 
ғастырмақ ниетте болса әбден  
керек. Одан басқа жас маман- 
ға ағылшын тілін білу артық ем- 
ес. Кейін еңбек жолын бастаған  
мекемеде тіл курсын ашса да. 
Қосымша табыс табады, әрі  
өзіне абырой.

Тілді кез келген жаста үйре-
нуге болады. Мотивация болса. 
Кезінде қажеттілік туып фран-
цуз тіліне ден қойдым. Қазір 
ағылшынша үйреніп жүрмін. 
Тіл үйренуге оңтайлы методи-
ка таңдай алу, күн сайын уақыт 
бөлу, шындығында адам өзін 
қамшылауы қажет деп ойлай-
мын. Байқағаным, адам миы-
ның қабілеті ұшан-теңіз. Біз 
оның 10-15 пайызын ғана пай-
даланатын тәріздіміз. Жалқау-
лық басым-ау, сірә.

— Өзіңіз кезінде ғұмыр-
лық кәсібіңізді қалай таңда-
дыңыз?

— Ақиқатында тарихшы бо-
ламын деп ойламадым. Тіпті 
оқушы кезімде тарих пәні менің 
сүйікті пәнім де болған жоқ. 
Маған физика, математика, 

химия пәндері ұнайтын. Сөй-
тіп құрылысшы мамандығын 
таңдап, ол кезде техникум деп 
аталды, сол оқу орнын бітіргесін 
әскер қатарына алындым. Әрі 
қарай жоғары оқу орнын осы 
мамандығым бойынша жалғас- 
тырамын дегенде отбасылық 
жағдайға байланысты тағдыр 
жолымды басқа бағытқа бұруға 
тура келді. Жергілікті ЖОО, осы 
Жұбанов университетінің «Та-
рих» мамандығына тапсыр- 
дым. Бұл мамандыққа түсу ол 
кезде оңай емес-тін. Байқау 
жоғары. Бір орынға 7 адамнан 
келді. Қазір өкінбеймін. Тарих-
ты білу, маманы болу Отанға, 
елге деген сүйіспеншілік пен 
құрметті арттырады. Қоғам мү-
шелерінің елжандылығына дә-
некер болған сәттерде бойды 
ғажап сезім билейді. Құрылыс-
шы болсам деген арманым да 
жүзеге асқан сияқты. Елімізде-
гі тарихи ескерткіштерді зерт-
тейтін 9 маманның бірімін. Та-
рихи ескерткіштер де құрылыс. 
Іргетасы бар, жары бар, төбесі 
бар. Өткен тарихымызды білу 
үшін тарихи ескерткіштер тап-
тырмас материал. Қарапайым 
сөзбен айтсам қазақ даласын-
да жақсы сақталғаны — қабір-
лер. Көшпенді шаруашылықта 
болған ата-бабамыздың ты-
ныс-тіршілігінің құпиясын сол 
арқылы кеңірек біле аламыз.

— Жарқын келешегіне ар- 
қау болар мамандық таңдау- 
да жастар дұрыс шешім қа-
былдап жатыр деп ойлайсыз 
ба?

— Өкінішке қарай, қазақы 
отбасы баласының алысқа 
ұзағанын қаламайды. Қасын-
да ұстағысы келеді. Осы ұста-
нымнан басқа баласына кәсі-
би бағдар беру аясы да тар. 
Мұғалім, дәрігер, мал дәрі-
гері дегеннен аспайды. Көр-
шісі қай мамандық таңдаса 
соған бірнешеуі ілесіп келіп, 
тапсырып жататыны тағы 
бар. Бала алдында қалай де-
сек те әке-шешенің беделі 
жоғары. Сондықтан олар ма-
мандықтардың әлемдік атла-
сынан хабардар болуы керек. 
Қазір кез келген ақпарат қол 
жетімді. Баласының дәстүрлі 
мәдениеттен әлемдік мәдени-
етке ұмтылуына кедергі жаса-
мауы керек. Қорықпауы керек. 
Бізде «Жұбанов керуені» кәсі-
би бағдар мегажобасы бар. 
Өңірдің барлық аймағында бо-
лып, ақпарат береміз. Мақса-
тымыз тек өзімізге тарту емес, 
жас түлектің жарқын келеше-
гіне арқау болар мамандығын 
дұрыс таңдауына себепкер 
болу.
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Көрерменсіз 
Олимпиада

Бес жыл күткен XXXII жазғы 
Олимпиада ойындары  көрермен-
сіз өтті.

Токио Олимпиадасы жоспардағы  
2020 жылдың 24 шілде мен 8 тамыз 
аралығынада  өтуі керек еді.  Алайда 
пандемияға байланысты Халықара-
лық Олимпиада комитеті 2020 жыл- 
дың 24 наурызында Олимпиада-
ны «2020» жазуын сақтай отыра бір 
жылға (2021 жылы 23 шілде мен  
9 тамыз аралығы) кейінге шегерді. 

Жалпы, Жапония тарихында ке-
дергімен өткен бұл бірінші Олим-
пиада емес. Осыған дейін жапон 
жерінде өткізілген үш Олимпиада да 
уақытында өтпеген екен. 1940 жылы 
Жапонияда  бірден екі Олимпиада 
өтуі керек болатын. Ол кезде жапон-
дар қытайлармен соғысып жатты. 
Үш жылдан асып бара жатқан соғыс 
жағдайындағы Жапония алдында 
дайындық жұмыстарын жүргізген-
мен, соғысуға адам жетпей жатқан-
дығы себебінен Токиодағы  жазғы 
және Саппородағы қысқы Олимпиа- 
да ойындарын өткізуден бас тартып-
ты. 1964 жылы жазғы Олимпиаданы 
өткізу құқығын Токио тағы жеңіп ал-
ды. Бұл жолы да ауа райының қатты 
ыстықтығына байланысты уақыты 
қыркүйекке шегеріліп, алайда тай-
фун маусымы басталып, күздің ор-
тасында, 10-24 қазан аралығында 
өтіпті. 32 жылдан соң, 1972 жылы 
Саппорода қысқы Олимпиада өткені 
есте.

Жапония билігі осы Олимпиада- 
ны өткізуден бас тартуы мүмкін еді. 
Дегенмен соңғы сөзді Халықаралық 
Олимпиада комитеті айтты. Өйткені 
әлемдік жарысты кейінге қалдыру не 
өткізбеу туралы шешімді тек ХОК қа-
былдайды. Жарысты өткізуді дұрыс 
дегендер дайындалған спортшы-
лардың үмітін, еңбегін, маңдай тері 
мен арнаған уақытының зая болаты-
нын алға тартты.

Ресми ақпаратқа жүгінсек, Жа-
пония Олимпиаданы өткізуге $15,4 
миллиард қаржы жұмсаған. Оның 
ішінде демеушілердің де, инвестор-
лардың да, жапон азаматтарының 
салығы да бар. Токио Олимпиадасы 
ең жомарт демеушілерінің арқасын-
да тарихта қалмақ. Жапон компа- 
ниялары $3,3 миллиард қаржы бер-
ген.

Токио Олимпиадасының өтуі-
не бастысы қаржы мәселесі се-
беп болған сияқты деп топшы-
лайды Prosports.kz тілшісі Айбар 
Бақытұлы. «Номура зерттеу инсти-
тутының мәліметінше, Олимпиа-
да мен Паралимпиада ойындарын 
өткізуден бас тартса жапон үкіметі 
$17 миллиард шығынға ұшырайды.  
Ал Халықаралық Олимпиада коми- 
теті шығынның орнын толтырып, ха- 
бар тарату құқығын сатудан түскен  
$3,5–4 миллиард ақшаны қайтару- 
ға мәжбүр болады». Олимпиада уа- 
қытында Жапонияда эпидемио-

логиялық жағдай тұрақты болма-
ды. Жапония билігі мен ұйымдас- 
тырушы комитет өршіген коронави- 
рус індетінен қаймығып, көрермен  
санын шектеуді ойластырған.  Жан- 
күйерлерге билет те сол мақсатпен  
сатылған. Токио Олимпиадасына  
келгісі келген 3,7 миллион адам би- 
лет алып та үлгерген. Алайда түп- 
кілікті шешім шығып, жарыстың  
көрерменсіз өтетіні туралы хабар та-  
ратылды.  Токио Олимпиадасының 
көрерменсіз өтуіне жергілікті үкімет-
тің эпидемиологиялық ауруларға қар- 
сы қызмет кеңесінің басшысы Сигэру  
Оми себеп болды. Ол пандемия 
басталғаннан Токиодағы дүбірлі до-
даның өтуіне мүлдем қарсы болған.

Токио әкімшілігі биылғы сәуір ай-
ында қалада төтенше жағдай жария- 
лап, Олимпиадаға бір ай қалғанда 
уақытша тоқтатты. Бірақ Олимпиада 
аяқталысымен қайта жарияланды.

Пандемия басталғалы Жапония-
да ресми 800 мыңға жуық адам ви-
рус жұқтырған.

Дамыған елдердің арасында Жа-
пония жаппай вакциналауды кеш 
бастаған екен. Олимпиада жарыста-
ры кезінде  жапон азаматтарының 
тек 6,5% екпе алғаны белгілі болды. 
Бұл, әрине, Олимпиада секілді үл-
кен жарысты өткізетін ел үшін жақсы 
көрсеткіш болған жоқ. Жапонияның 
120 муниципалитеті шетелден кел-
ген спортшыларды қабылдаудан 
бас тартты. Олимпиадаға жұмыл-
дырылған  80 мың еріктінің он мыңы 
келмеді.

Халықаралық Олимпиада коми-
тетінің ақпаратынша, Токио Олим- 
пиадасына қатысқан 11 090 спорт-
шының  80% вакцина алған.

Спортшылар Олимпиадаға кел-
ген соң тек жаттығу залы мен жарыс 
кешеніне ғана бара алады. Сыртқа 
шығып қала аралауға, базарлық 
алуға рұқсат болған жоқ. Олимпиа-
даға келген әрбір адам шекарадан 
өте салысымен смартфонына оның 
жүріс-тұрысын бақылайтын «Сосоа»  
қосымшасын жүктеуге міндеттелді. 
Журналистер де  рұқсат еткен арна- 
йы бағытпен ғана жүруге мәжбүр 
болды. Әрине көрерменсіз Токио 
Олимпиадасы өз ерекшелігімен де 
ұмытылмайды. Күншығыс елі Олим-
пиадада 33 спорт түрінен 339 медаль  
жиынтығын сарапқа салды. Бұл — 
Рио Олимпиадасынан 33 медаль 
жиынтыққа көп. Токио Олимпиадасы- 
на жаңадан бес спорт түрі енді. 
Олар: бейсбол/софтбол, каратэ, сер- 
финг, спорттық құзға өрмелеу және 
скейтбординг.

Ең өкініштісі жарыстарды оны өт-
кізуге жауапты жапон министрі Тамае  
Марукава мәлімдегендей жергілікті 
көрермендер де тамашалай алма-
ды. 

Олимпиаданың  ашылу  және  жа- 
былу салтанаты да көпшіліктің қаты-
суынсыз өтті. Қалай десек  те  Жа-
пония  елі бұрын-соңды болмаған ең 
инновациалық Олимпиада өткізіп, 
әлемді таңдай қақтырғанын мойын-
дау керек.

Олимпиада 
ханшайымы

Токиодағы Олимпиада ойында-
рының ашылу салтанатында Қа-
зақстан туын көтеріп шыққан титул-
ды спортшы Ольга Рыпакова қы-
тайлық көрермендерді тәнті етті. Та-
нымал Вэйбо әлеуметтік желісінде 
«Ту ұстап шыққан қазақстандық қыз 
ханшайымға ұқсайды» деген хэште-
гі бар жарияланымдар шамамен 260 
миллион көрілім жинаған.  Ал жапо-
ниялық Twitter қолданушылары қа-
зақстандық спортшыға «Олимпиада 
ханшайымы» деген атақ берді. Оль-
га жергілікті халықтың бұл ілтипаты-
на қатысты өз пікірін білдірді. 

— Негізі мен бұған аса мән беріп 
қарамадым. Біздің киім үлгілеріміз 
жапондық және қытайлық көрермен-
дің қызығушылығын тудырған бо-
луы керек. Сол себепті олар біздің 
киімдерімізді белсенді талқылап, 
компьютерлік ойындардың кейіп-
керлерімен теңестірді. Шын мәнінде 

мен ондай ойындар туралы білмейді 
де екенмін. Сондықтан бұл мен үшін 
күтпеген жайттан бөлек, түсініксіздеу 
болды, — деп күліп жіберді спортшы 
журналистерге берген сұқбатында.

Токио Олимпиадасында қар-
саңында Қазақстан Республикасы-
ның Мемлекеттік Туын алғаш рет екі 
бірдей ту ұстаушы — жеңіл атлети-
кадан Олимпиада чемпионы Ольга 
Рыпакова мен бокстан әлем чемпи-
онатының күміс жүлдегері Қамшы-
бек Қоңқабаев алып шықты.  

Ольга Рыпакова Өскемен қала-
сында туып-өскен. Бұған дейін ол үш 
Олимпиадада: 2008 жылы Бейжің 
қаласында күміс медаль, 2012 жылы 
Лондонда – алтын және 2016 жылы 
Рио-де-Жанейрода — қола медаль 
алып еліміздің мерейін асқақтатқан 
тәжірибелі спортшы. Одан бөлек, 
Ольганың жүлделер қоржынында 
Универсиада алтыны және Азия 
ойындарының 6 алтын медалі бар. 
Сондай-ақ, О.Рыпакова әлем чем-
пионы және 2010 жылғы құрлықтық 
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мет спортшы қыздармен бір сек-
торда өнер көрсетуімен тура келді.  
Токио Олимпиадасы мен үшін де, 
олар үшін де спорттағы мансабы- 
мыздың қорытындысы болды. 
Олар мен үшін үш қарғып секірудің  
үздіктері болып қала береді. Енді-
гі уақытта мен оларды қарсылас  
ретінде емес жақын құрбым ретін-
де құрметтеп, жақсы көремін. Алда- 
ғы уақытта сектордан тыс талай  
кездесеміз деп ойлаймын. Олар- 
ға табыс тілеп, алға қойған ар-
ман-мақсаттарының орындалуы-
на тілекшімін. Өмірлері табысқа 
толы болсын!. Ешқашан жасыма-
сын!», — деп жазды Ольга Рыпа-
кова.

Екінші ту ұстаушы Қамшыбек 
Қоңқабаев 2014 жылы әскерилер 
арасында өткен әлем чемпионаты-
ның жеңімпазы. Азия чемпионаты-
ның екі дүркін жеңімпазы және 2017 
мен 2019 жылғы әлем чемпионатта-
рының күміс жүлдегері. Токио Олим-
пиадасы спортшы үшін алғашқы 
Олимпиада ойындары еді. Ту ұстау 
бақытынан бөлек Қ.Қоңқабаевқа зор 
жауапкершілік артылып, Олимпиа-
дада бокстан ерлер  құрамасының 
капитаны болды. 

Дүбірлі жарыс алдында Мемле-
кет басшысы Қасым-Жомарт Тоқа-
евтың қолынан көк байрақты алған 
сәттегі сезімін боксшы желідегі оқыр- 
мандарына былай жазған болатын. 

«Бүгін Олимпиада ойындарына  
ту табыстау рәсімі өтті. Президенті- 
міз Қасым-Жомарт Кемелұлынан көк 
байрағымызды алу мен үшін мәрте-
бе, үлкен жауапкершілік. Бұйырса 
көк байрағымыз Олимпиада ойын-
дарында желбіреп барып, желкілдеп 
қайту үшін бар күш-жігерімізді жұм- 
сауға уәде етеміз!» — деді Қамшыбек 
Қоңқабаев. Қамшыбек уәдесін орын-
дап, бокс алаңында қатты жарақат 
алғанына қарамастан, намысты қол-
дан бермей, +91 келі салмақта Токио  
Олимпиадасының қола жүлдегері 
атанды. 

Жаза кетейік, шетелдіктерді таң  
қалдырған ту ұстаушылардың кос- 
тюмін Әбілхан Қастеев атындағы 
Мемлекеттік өнер музейінің маман-
дарының қатысуымен, әйгілі алма-
тылық сәнгер Виолетта Иванова 
дайындаған екен.

 

Олимпиада 
жеңімпаздарына 
лайықты марапат

Мемлекет басшысы Қасым-Жо-
март Тоқаевтың жарлығымен ХХХII 
Жазғы Олимпиада ойындарындағы  
жоғары спорттық жетістіктері үшін 
ІІІ дәрежелі «Барыс» орденімен 
Сметов Елдос Бақтыбайұлы – «Қа- 
зақстан Республикасының Ұлттық  
Олимпиадалық комитеті» ҚБ нұс- 
қаушы-спортшыcы, ІІ дәрежелі 
«Достық» орденімен Чиншанло  
Зульфия Салахаровна — «Қазақ- 
стан Республикасының Ұлттық Ол- 
импиадалық комитеті» ҚБ нұсқау- 
шы-спортшыcы, «Құрмет» ордені- 
мен Асәділов Дархан Абсадықұлы 
— «Қазақстан Республикасының 
Ұлттық Олимпиадалық комитеті» 
ҚБ нұсқаушы-спортшыcы, Беруль-

цева Софья Полихроновна – «Қа-
зақстан Республикасының Ұлттық 
Олимпиадалық комитеті» ҚБ нұсқа-
ушы-спортшыcы, Бибосынов Сәкен 
Исмадияр угли – «Қазақстан Респу-
бликасының Ұлттық Олимпиадалық 
комитеті» ҚБ нұсқаушы-спортшыcы, 
Қоңқабаев Қамшыбек Бисенбайұлы 
— «Қазақстан Республикасының 
Ұлттық Олимпиадалық комитеті» 
ҚБ нұсқаушы-спортшыcы, Санаев 
Нурислам Валентинович — «Қа-
зақстан Республикасының Ұлттық 
Олимпиадалық комитеті» ҚБ нұсқау- 
шы-спортшыcы, Сон Игорь Серге-
евич — «Қазақстан Республикасы-
ның Ұлттық Олимпиадалық коми-
теті» ҚБ нұсқаушы-спортшыcы на-
градталды. 

Токио Олимпиадасына  Қазақстан  
атынан 97 спортшы қатысып, спорт-
тың 28 түрінен бақ сынады. Олимпиа- 
далық  аламанға жер шарындағы  
206 мемлекеттен келген 11 мыңнан 
астам спортшы жеңістен дәмелі 
болды. 

Қазақстан спортшылары се-
гіз қола медаль алды. Олардың 
қатарында дзюдошы Елдос Сме-
тов, ауыр атлеттер Игорь Сон мен 
Зульфия Чиншанло, боксшылар 
Қамшыбек Қоңқабаев, Сәкен Би-
босынов, палуан Нұрислам Санаев 
пен каратэшілер Дархан Асаділов 
пен Софья Берульцева бар. 

Медальдар кеcтесі бойын-
ша қорытынды командалық есеп-
те Қазақстан құрамасы 83-орынға 
тұрақтады. 

Ал Токио Олимпиадасында 39 
алтын, 41 күміс, 33 қола (113 ме-
даль) алған АҚШ құрамасы бірін-
ші орын еншіледі. Ал одан кейінгі 
орындардағы Қытайдың 38 алтын, 
32 күміс, 18 қола (88 медаль), Жа-
понияның 27 алтын, 14 күміс, 17 қо-
ла (58 медаль) жүлдесі бар. 

Олимпиада жалауы алдағы 
Жазғы Олимпиада ойындарының 
қожайыны Францияға табыс етілді. 

Ол Франция астанасы Париж 
қаласында 2024 жылдың 27 шілдесі 
мен 11 тамыз аралығында өтеді деп 
жоспарланып отыр.

Олимпиада чемпионы 
Луиджи Бусаны 
жеңген жұбановшы

Қазақстан тұңғыш рет Олимпиа-
да бағдарламасына жаңадан енген 
спорт түрлерінің ішінде спорттық 
құзға өрмелеу және каратэ бойынша 
құрама командасын жіберді.  Каратэ-
шілер сапында Zhubanov University 
Ақтөбе өңірлік университетінің «Де-
не шынықтыру және спорт» маман-
дығының 3-курс студенті Нұрқанат 
Әжіқановпен бірге бұл спорт түрінен 
әлемге таныла бастаған басқа да 
спортшылар  Дархан Асаділов, Да-
нияр Юлдашев, Мөлдір Жаңбырбай  
мен Софья Берульцева болған еді. 
Нәтижесінде Дархан Асаділов және 
Софья Берульцева елге  қола жүл-
демен оралды.

Каратэші студент Токио Олимпиа- 
дасында чемпион атанған итальян-
дық спортшы Луиджи Бусаны 2:0 
есебімен ойсырата жеңіп, есте қал-
ды. «Олимпиада ойындарынан кейін  
өз күшіме деген сенімім артты, мол 
тәжірибе жинадым. Әлемдік деңгей-
дегі мықты спортшылармен жеңіске 
ұмтылудағы тартыстан әсер мүлде 
басқа болады екен», — дейді Нұрқа-
нат. Олимпиада алдындағы жүзде-
суде жігерлі жас өзінің жолы болып 
кеткенін, өйткені Олимпиадаға қаты-
су үшін лицензия жеңіп алу әр спорт-
шының арманы мен бақыты екенін 
айтқан еді. Нұрқанат өз салмағын-
дағы каратэші Ермек Айназаровтың 
жарақат алуына байланысты Па-
риждегі іріктеу турниріне қатысып, 
Олимпиадаға жолдаманы жеңіп ал-
ды. Сонымен бірге спортшының ой-
ынша  каратэнің Олимпиада ойын-
дары қатарына тұңғыш енуі де зор 
мүмкіндік берді. 

Еліміздің батыс өңіріндегі ең үздік 
Zhubanov University тарихындағы 
Олимпиадашы студентті ректор мін-
детін атқарушы, профессор Рахым 
Бекназаров құттықтап, жылы тілек-
терін жеткізді. «Университет ғұмыр- 
кітабына есімің үлкен әріппен жа-
зылатын болады. Сені барша білім 
алушыға үлгі етеміз.  Әрдайым биік-
тен көрейік!» деп, Токио-2020 Олим-
пиада ойындарының қатысушысы 
Нұрқанат Әжіқановқа оқу ақысының 
100 пайыздық төлем сертификатын 
табыс етті.

Шынында да Қазақстан және 
Азия чемпионы, 20 жасар жас спорт-
шы Нұрқанат Әжіқановтың жетер 
жеңістері әлі алда. 

Гүлнара Қараша
журналист

кубоктің иегері.
Өкінішке қарай Токио Олимпиа-

дасы Рыпакова үшін сәтсіз аяқтал-
ды. Қарғып секіруден іріктеу сайыс- 
тары кезінде оған қатысқан 34 атлет-
тің ішінен ережеге сәйкес 14 метр 
40 сантиметрден артық секірген не-
месе үздік көрсеткішке ие болған 12 
спортшы ғана финалға өтетін бол-
ды. Іріктеу кезінде қазақстандық 3 
спортшы Ольга Рыпакова, Мария 
Овчинникова және Ирина Эктова да 
финалға өте алмады. Ольга 13 метр 
69 сантиметрді ғана бағындыра ал-
ды. 

Осы сәтсіздіктен соң Токио Олим-
пиадасының  ханшайымы атанған 
Ольга Рыпакова спорттық карьера-
сын аяқтағаны туралы мәлімдеме 
жасады. Бірақ 36 жасар жеңіл атлет 
алдағы күнде немен айналысаты-
нын айтқан жоқ.  Instagram желісінде 
осындай шешімге келгенін хабарлап, 
«Менің спорттық карьерам Оль-
га Саладухина (Украина) Катрин 
Ибаргуэн (Колумбия) секілді кере-
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Разница в составе -  
результат один

Прививочная кампания в Ка-
захстане стартовала 1 февраля 
2021 года. При этом населению 
доступны сразу несколько вакцин 
на выбор: российский Спутник V, 
казахстанский QazVac, китайские 
Coronavac и Vero Cell, Hayat-vax из 
ОАЭ. На старте закупка американ-
ского Pfizer.

"Разница между ними есть, но 
только в составе и механизме дей-
ствия. Результат – выработка анти-
тел к вирусу – один и тот же.

«Спутник V» – это двухвектор-
ная вакцина. Ее основой является 
генно-модифицированный адено-
вирус, в геном которого встроен ген 
одного белка коронавируса. В со-
ставе «Пфайзер» имеется только 
копия гена шип-белка коронавиру-
са. Казахстанская и китайские вак-
цины – инактивированные, то есть 
вакцина доставляет убитый вирус 
коронавируса в организм человека 
и вызывает иммунную реакцию.

Вирусы хотят выжить, поэтому 
приспосабливаются, мутируют, мо-
дифицируются. Но основа у них од-
на, прививки против них работают", 
- рассказал главный инфекционист 
Актюбинской области Мейрамбек 
Курмангазин в одном из своих ин-
тервью.

В мире более 70 стран уже за-
вершают  иммунизацию своего на-
селения. Анализ показывает – за-
болеваемость у них намного ниже 
мировой статистики, и это только 
благодаря вакцинации.

Ответы на самые 
устрашающие 
доводы 
антиваксеров

Вакцины от коронавируса не 
могут вызвать долгосрочных по-
бочек. Это объясняется тем, что 
технологии выпуска прививок ос-
нованы на вековой традиции. Ведь 
в истории человечества COVID-19 
не первый "антигерой" эпидемий и 
пандемий. Опыт подавления таких 
вспышек есть, и он победный. Если 

уж и будут реакции, в виде острых 
аллергий, то только в первые часы.

Вакцина не вызывает беспло-
дие. Данных, доказывающих об-
ратное, нет. Уже исследовано, что 
у привитых "Спутником V" мужчин, 
не изменились уровни общего те-
стостерона и показатели качества 
спермы. А для женщин лишь во 
время ЭКО есть рекомендации - от-
срочить иммунизацию на пару дней 
после имплантации оплодотворен-
ной яйцеклетки из-за возможности 
появления поствакцинальной ли-
хорадки.

Зато доказано, заражение  
COVID-19 негативно влияет на 
фертильность мужчин и женщин, 
повышает риск невынашивания  
беременности, может  вызывать 
серьёзные осложнения у матери и 
плода.

Вывод: если уж планировать 
пополнение в семье, то лучше вак-
цинироваться и стараться не забо-
леть коронавирусом.

Отсутствие антител — не 
показатель плохой эффектив-
ности вакцины. Вообще, ВОЗ 
изначально пояснил, что еще не 
определён уровень антител, за-
щищающий от коронавируса.  

;; Vaccination

Тренд лета - вакцинация

Более 6 миллионов казахстанцев вакцинированы от COVID-19. 
Наибольший прирост привитых приходится на июль и август -  

почти 3,5 миллиона человек. Всё дело в желании людей вернуться к 
привычной жизни, сохранив при этом здоровье.

Конечно, власти предусмотрели свои способы мотивации. Заку-
пили сотни тысяч доз вакцин разных стран-производителей, предо-
ставив выбор каждому гражданину. Активный и грамотный инфор-
мационный поток от именитых учёных страны о пользе прививок 
практически подавил движение антиваксеров. Приятные поощрения  
в виде розыгрыша призов за вакцинацию превратили прививочную 
кампанию в тренд лета.

То есть проверять его до или пос- 
ле вакцинации смысла нет.

Ответов на вопрос, почему 
тест на антитела после вакцина-
ции отрицательный, два:

1. Промежуток между привив-
кой и сдачей анализа был корот-
ким. Не стоит бежать в лаборато-
рию для проверки иммунного от-
вета от вакцины раньше 3 недель 
после процедуры.

2. Был проведён суммарный 
тест на антитела. То есть, если вы 
привились "Спутником V" или дру-
гой м-РНК и векторной вакциной, 
вам надо сдавать анализ на ан-
титела к белку-шипу. Обязатель-
но уточните в лаборатории этот 
нюанс.

Все эти данные изучили учёные  
Nazarbayev University, опублико- 
вав их в популярном паблике  
@medsupportkz в Инстаграм. Кста- 
ти, на этой страничке волонтеры, 
студенты и магистранты NU, ока-
зывают круглосуточно бесплатную  
консультативную помощь населе-

нию по вопросам вакцинации.
А что делают антиваксеры? За-

медляют ход вакцинации, ставя 
под угрозу жизни миллионов.

Главный приз - 
автомобиль

В Актюбинской области в целях 
стимулирования населения к вак-
цинации против COVID-19 старто-
вала акция «Получи вакцину - вы-
играй автомобиль».  Началась она 
25 июня, а завершится 25 сентя-
бря.  Розыгрыши проходят откры-
то, каждое воскресенье в прямом 
эфире областного телеканала 
«Aqtóbe».

Для розыгрыша подготовили 96 
ценных призов, главные – два но-
вых автомобиля марки «Chevrolet». 
Победители определяются путем 
случайного выбора кода, кото-
рый автоматически присваивается  
гражданам старше 18 лет, получив-
шим первый компонент любой из 
вакцин против COVID-19 на терри-
тории Актюбинской области не ра-
нее 25 июня.

В Zhubanov University также за-
планирован розыгрыш среди при-
витых студентов. Акция предус-
матривает 150 победителей. 50 
студентов получат сертификаты 
на сумму 15000 тенге, 50 обучаю-
щихся - скидку на оплату обучения 
в размере 10%, ещё полсотни по-
бедителей заселятся в общежитие 
с 10%-ной скидкой.

Одним из поводов для гордо-
сти уходящего лета стала новость 
о 100% иммунизации педагогов 
области. Это 18 тысяч учителей и 
сотрудников учебных заведений, 
которые таким образом подготови-
лись к новому учебному году. Тренд 
лета обязательно должен перейти 
и в осень. Ведь из 460 тысяч допу-
щенных к вакцинации актюбинцев 
процедуру прошли лишь половина.

Подготовила 
Айерке Султанбекова
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GEBZE 
ИНДУСТРИАЛДЫ 

АЙМАҒЫ
Ақтөбе облысында 2025 жылға 

дейін 36 жобаны жүзеге асы-
ру жоспарланған. Соның ең ірісі 
Gebze индустриялды аймағы. Жо-
баны түрік инвесторы жүзеге асы-
рады. Осыған орай қала маңынан 
450 гектар жер телімі бөлінді. Енді 
құрылыс жұмыстарын қаржылан-
дыру мәселелері  пысықталып жа-
тыр.

Gebze — Түркиядағы ең үлкен 
индустриалды аймақ, ол Стамбұл 
қаласынан алыс емес Gebze про-
винциясында орналасқан. Мұнда 
әлемдегі өндірістік компаниялар-
дың 40 пайызы шоғырланған. Ен-
ді түріктердің үздік жобасы Ақтө-
бе жерінде өрісін кеңейтпек. Ин-
дустриалды аймақта пластмасса, 
электроника және тағы басқа да 
өнімдерді шығарумен айналыса-
тын ірі өндірістік компаниялардың 
зауыттары орналасатын болады. 
Зауыт өнімдері жергілікті сауда 
орындарына шықпақ. Сондай-ақ 
экспортқа да жіберіледі. Бір ерек-
шелігі олар экологиялық таза за-
уыттар. Ауаға химиялық заттарды 
бөлмейді, себебі қалдықсыз техно-
логияны қолданады.

2019 жылы облыстық әкімдік 
пен инвестор түрік компаниясы-
ның арасында меморандумға қол 
қойылған болатын. Осы уақыт ара-
лығында ақтөбелік сарапшы топ 
Gebze өндірістік аймағына барып, 
жұмысымен танысып келді. Жобаға 
500 миллиард теңге инвестиция 
тартылады және экспорт көлемін  
9 млрд АҚШ долларына жеткізу ме-
желеніп отыр. Жоба 2025 жылы іске 
жүзеге асспақ және онда  20 мыңға 
жуық жұмыс орны ашылады деп 
жоспарлануда.

Жалпы Үкімет отырысында 
Ақтөбе облысының 2021-2025 жыл-
дарға арналған әлеуметтік эконо-
микалық дамуының кешенді жоспа-
ры бекітіліп,  өңірде бес жыл ішінде 
жүзеге аспақ 36 жобаға  негізгі капи-
тал ретінде  5,8 триллион теңге тар-
тылады деп шешім қабылданды.

ПРОМЫШЛЕННАЯ 
ЗОНА GEBZE 

К 2025 году в Актюбинской об-
ласти планируется реализовать 36 
проектов. Самый крупный из них - 
промышленная зона Gebze. Про-
ект реализует турецкий инвестор. В 
связи с этим в пригороде выделено 
450 га земли. Сейчас рассматри-
ваются вопросы финансирования 
строительных работ.

Gebze - крупнейший промыш-
ленный регион Турции, располо-
женный в провинции Gebze, не-
далеко от Стамбула. Здесь сосре-
доточено 40% мировых производ-
ственных компаний. Теперь луч-
ший турецкий проект расширится в 
Актобе. В промышленной зоне бу-
дут расположены заводы крупных 

промышленных компаний, занима-
ющихся производством пластмас-
сы, электроники и т.д. Продукция 
завода будет реализовываться в 
местных магазинах, а также пойдет 
на экспорт. Одна из особенностей 
- эти заводы экологически чистые. 
Выбросов в воздух химических ве-
ществ не будет благодаря исполь-
зованию безотходной технологии.

В 2019 году был подписан ме-
морандум между акиматом обла-
сти и турецкой компанией-инвесто-
ром. За это время группа специа-
листов г. Актобе посетила произ-
водственную площадку Gebze и 
ознакомилась с ее работой. Проект 
привлечет 500 миллиардов тенге 
инвестиций и увеличит экспорт до 
9 миллиардов долларов США. Про-
ект будет реализован в 2025 году 
и создаст около 20 тысяч рабочих 
мест.

Правительство утвердило Ком-
плексный план социально-эконо-
мического развития Актюбинской 
области на 2021-2025 годы и при-
няло решение о привлечении 5,8 
трлн тенге в качестве основного 
капитала для 36 проектов, которые 
будут реализованы в регионе в те-
чение пяти лет.

GEBZE INDUSTRIAL 
ZONE

By 2025, it is planned to imple-
ment 36 projects in the Aktobe region. 
The largest of these is the Gebze in-
dustrial zone. The project is being im-
plemented by a Turkish investor. In 
this regard, 450 hectares of land have 
been allocated in the suburbs. The is-
sues of financing construction works 
are now being considered.

Gebze is the largest industrial re-
gion in Turkey, located in the Gebze 
province, near Istanbul. 40% of the 
world's manufacturing companies 
are concentrated here. Now the best 
Turkish project will expand to Aktobe. 
The industrial zone will house facto-
ries of large industrial companies en-
gaged in the production of plastics, 
electronics, etc. The plant's products 
will be sold in local stores and will al-
so be exported. One of the features is 
that these factories are environmen-
tally friendly. There will be no chem-
ical emissions into the air due to the 
use of waste-free technology.

In 2019, a memorandum was 
signed between the regional akimat 
and a Turkish investor company. Dur-
ing this time, a group of specialists 
from Aktobe visited the production site 
of Gebze and got acquainted with its 
work. The project will attract 500 billion 
tenge of investments and increase ex-
ports to 9 billion US dollars. The pro-
ject will be implemented in 2025 and 
will create about 20 thousand jobs.

The government approved the 
Comprehensive Plan for the So-
cio-Economic Development of Aktobe 
Region for 2021-2025 and decided to 
attract 5.8 trillion tenge as fixed capital 
for 36 projects that will be implement-
ed in the region over five years.

ЖӘНИЯ ҚАЗАҚСТАННЫҢ  
19 МИЛЛИОНЫНШЫ ТҰРҒЫНЫ

Жұлдызды бөпе 2021 жылғы 20 маусымда Алматы қаласында дү-
ниеге келді. Еліміздің 19 миллионыншы тұрғыны Жәния Азаматқызы 
Чапаев ауылында тұратын Азамат пен Нұргүл Нұрғалиевтардың 4-ші 
перзенті. Барша қазақстандықтар мен мерейлі отбасын елеулі оқиға-
мен Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Twitter парақшасында 
құттықтады. Онда президент «Тәуелсіздіктің 30 жылдығы қарсаңын-
да Қазақстан халқының саны тарихи межеге жетті. Алматы облысын- 
да дүниеге келген Жәния Азаматқызы еліміздің он тоғыз миллионын-
шы азаматы ретінде тіркелді. Жәния — отбасында төртінші бала. 
Ата-анасы мен қазақстандықтарды осы қуанышпен құттықтаймын.  
Бауы берік болсын!» деп жазды.

Нұрғалиевтар алғашында Жәнияның құтты қыз атанғанына сенбе-
ген. Қ.Тоқаевтың құттықтауын оқып ғана көздері жетіпті.

Көпбалалы отбасына  Алматы облысының әкімдігі миллион тең-
генің сертификатын табыстады.

2020 жылдан бастап Қазақстанда халық санының өсу қарқыны күні-
не 800-ден аса адамды құрап отыр.

ЖАНИЯ — 19-МИЛЛИОННЫЙ  
ЖИТЕЛЬ КАЗАХСТАНА

Звездная малышка родилачь 20 июня 2021 года в Алматы. 19-мил-
лионная жительница страны Жания Азаматовна четвертый ребенок 
Азамата и Нургуль Нургалиевых, проживающих в селе Чапаев. Пре-
зидент Касым-Жомарт Токаев на своей странице в Twitter поздравил 
всех казахстанцев и семью новорожденной со знаменательным со-
бытием. «Накануне 30-летия независимости население Казахстана 
вышло на исторический уровень. Жания Азаматовна родилась в Ал-
матинской области и числится девятнадцатимиллионной гражданкой 
страны. Жания - четвертый ребенок в семье. Поздравляю родителей 
и народ Казахстана с этой радостью. Пусть будет крепкой нить!» - на-
писал глава государства.

Сначала Нургалиевы не поверили, что Жания счастливая девоч-
ка. Они узнали это только после того, как прочитали поздравление 
К. Токаева. Акимат Алматинской области вручил многодетной семье 
сертификат на сумму один миллион тенге. С 2020 года темп прироста 
населения в Казахстане составил более 800 человек в сутки.

ZHANIA IS THE 19 MILLIONTH 
RESIDENT OF KAZAKHSTAN

Star baby gave birth on June 20, 2021 in Almaty. The 19 millionth 
resident of the country Zhania Azamatovna is the fourth child of Azamat and 
Nurgul Nurgalievs, who live in the village of Chapaev. President Kassym-
Jomart Tokayev congratulated all Kazakhstanis and the newborn's family 
on this momentous event on his Twitter page. “On the eve of the 30th 
anniversary of independence, the population of Kazakhstan reached a 
historical level. Zhania Azamatovna was born in the Almaty region and is 
an  nineteen million citizen of the country. Zhania is the fourth child in the 
family. I congratulate the parents and the people of Kazakhstan with this 
joy. Let the thread be strong! " - wrote the head of state.

At first, the Nurgalievs did not believe that Zhania was a happy girl. 
They learned this only after they read K. Tokayev's congratulations. Akimat 
of Almaty region presented a large family with a certificate in the amount 
of one million tenge. Since 2020, the population growth rate in Kazakhstan 
has amounted to more than 800 people per day.
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АСҚАР МАМИН 
АҚТӨБЕДЕ БОЛДЫ

ҚР Премьер-Министрі Асқар Мамин жұмыс 
сапарымен Ақтөбе облысына келіп кетті.

Сапар барысында Үкімет басшысы өңірдің 
әлеуметтік-экономикалық дамуымен толық та-
нысты.

А.Мамин «Ақтөбе» индустриялық аймағын-
да орналасқан «Зерде-Керамика Ақтөбе» 
ЖШС зауытын аралады. Кәсіпорынның қуаты – 
жылына 5 млн м² керамогранит пен керамика-
лық плитка шығару. Жобаға салынған инвести-
ция көлемі 9,2 млрд теңгені құрайды, оны осы 
жылдың үшінші тоқсанында пайдалануға беру 
жоспарланған. Кәсіпорында 200-ден астам жұ-
мыс орны құрылды.

А.Мамин «Ақтөберентген» АҚ зауытына да 
барды. Мұнда жылына 122 рентген аппараты 
шығарылады. Өнімнің бір бөлігі Ресейге, Өз-
бекстанға, Тәжікстанға және Қырғызстанға экс-
портталады.

Үкімет басшысы сондай-ақ 200-ге жуық 
адам жұмыс істейтін «ПО Глобал-Спецодеж- 
да» ЖШС тігін фабрикасының жұмысымен та-
нысты. Кәсіпорын жылына 1,2 млн-ға дейін 
өнім шығарады. Фабрика арнайы киімдердің, 
қорғаныш құралдарының, арнайы киімдерді 
шығаруға арналған жылытқыштардың кең но-
менклатурасының өндірісімен айналысады.

А.Мамин өңірдің энергетикалық әлеуетінің 
дамуына назар аударды. Осы ниетпен «Ақтөбе 
ЖЭО» АҚ-ға барып, ондағы кәдеге жаратушы 
қазандығы бар, қуаты 57 МВт газ турбиналық 
қондырғысының құрылысын қарап шықты. Жо-
баны іске асыру станцияның қуатын 175 МВт-
қа дейін арттыруға мүмкіндік береді. Жобаны 
аяқтау алдағы желтоқсан айына жоспарланған.

Қарғалы ауданының Бадамша кентінде 
Асқар Мамин «Arm Wind» ЖШС жел электр 
станциясының жұмысымен танысты. Қазіргі 
уақытта жел электр станциясының екінші кезе-

гінің құрылысы жүргізілуде. Станция жыл сайын 
сағатына 100 МВт электр энергиясын өндіретін 
болады. Инвестиция көлемі $85 млн құрайды, 
аяқтау мерзімі биылғы жылдың қыркүйек айы.

Асқар Мамин «Ақтөбе – Атырау – Астра-
хань» республикалық автожолын реконструк-
циялау барысын тексерді. Биыл «Ақтөбе – 
Қандыағаш» учаскесінде жол қозғалысы ашы-
лады, «Қандыағаш – Мақат» автожолының 
учаскесі осы жылдың соңына дейін пайдала-
нуға беріледі.

Үкімет басшысы Ақтөбе қаласындағы «Ба-
тыс-2» шағын ауданының салыну барысымен 
танысты, оның құрылысын 2025 жылы аяқтау  
жоспарланып отыр. Шағын ауданның жалпы 
аумағы 535 га құрайды. Биыл өңірде 1 млн м² 
астам тұрғын үйді пайдалануға беру жоспар-
ланған.

Мәртөк ауданында Асқар Мамин «Мilker» 
ЖШС жем-шөп түйіршіктерін өндіру зауы-
тын аралады. Инвестициялық жобаның құны 
700 млн теңгені құрайды. Кәсіпорын жылына 
жоңышқа пішенінен 12 мың тонна түйіршіктел-
ген құрама жем әзірлейді. Дайын өнім еліміз 
аумағында, сонымен қатар одан тыс жерлер-
де де, мысалы, Қытайда, Ресейде, Иранда жә-
не Біріккен Араб Әмірліктерінде зор сұранысқа 
ие.

«Green Capital Kazakhstan» ЖШС жылы-
жай кешенін аралау барысында Премьер-Ми-
нистрге жылыжай өнімдерін өндіру бойынша 
қазіргі жағдай және осы саланы одан әрі да-
мыту перспективасы таныстырылды. Соңғы 
үш жылда Ақтөбе облысында 8 жаңа жылы-
жай іске қосылды. 2025 жылға дейін жалпы со-
масы 17 млрд теңге болатын тағы екі ірі жоба-
ны іске асыру көзделген. Бұл жылыжай өнім-
дерін өндіру көлемінің 40%-ға өсуін қамтама-
сыз етеді деп күтілуде.

Ақтөбе облысында 2021 жылдың соңына 
дейін 125,7 млрд теңге сомасына 31 инвести-
циялық жоба іске асырылмақ.

АСКАР МАМИН  
ПОСЕТИЛ АКТОБЕ

Премьер-Министр Казахстана Аскар Ма-
мин посетил с рабочим визитом Актюбинскую 
область. В ходе визита Премьер-министр оз-
накомился с социально-экономическим раз-
витием региона. А. Мамин посетил завод ТОО 
«Зерде-Керамика Актобе», расположенный в 
промышленной зоне. Мощность предприятия -  
5 млн м3 керамогранита и керамической плит-
ки в год. Инвестиции в проект составляют  
9,2 млрд тенге, ввод в эксплуатацию намечен 
на третий квартал текущего года. На предприя- 
тии создано более 200 рабочих мест. А. Мамин  
также посетил завод ОАО «Актоберентген». 
Здесь выпускается 122 рентгеновских аппа-
рата в год. Часть продукции экспортируется в 
Россию, Узбекистан, Таджикистан и Кыргыз- 
стан. Премьер-министр также ознакомился 
с работой швейной фабрики ТОО «ПО Гло-
бал-Спецодежда», на которой работает около 
200 человек. Компания производит до 1,2 млн 
продукции в год. Фабрика занимается произ-
водством широкого ассортимента спецодеж-
ды, средств защиты, утеплителей для произ-
водства спецодежды. А. Мамин обратил вни-
мание на развитие энергетического потенци-
ала региона в ходе посещения ОАО «Актобе 
ТЭЦ». Глава Кабмина ознакомился со стро-
ительством газотурбинной установки мощ- 
ностью 57 МВт с коммунальным котлом. Реа-
лизация проекта увеличит мощность станции  
до 175 МВт. Завершение проекта намечено 
на декабрь. В селе Бадамша Каргалинского 
района Аскар Мамин ознакомился с работой 
ветропарка ТОО «Arm Wind». В настоящее 
время ведется строительство второй очереди 
ветропарка. Станция будет вырабатывать 100 
МВт электроэнергии в год. Инвестиции сос- 
тавляют 85 миллионов долларов, срок сдачи - 
сентябрь этого года. Аскар Мамин ознакомил-
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«СЛАВЯН БАЗАРЫ-2021» БАЙҚАУЫНЫҢ 
БАС ЖҮЛДЕГЕРІ ҚАЗАҚСТАН ӘНШІСІ

Танымал халықаралық «Славян база-
ры» өнер фестивалінің бас жүлдесін қа-
зақстандық әнші Рухия Байдүкенова же- 
ңіп алды.

Жас әнші 1998 жылы Талдықорған қа-
ласында дүниеге келген. Ол Қазақ Ұлттық 
өнер университетінде «Эстрада және во-
кал» мамандығында оқиды. Рухияның да-
уысы төрт жарым октаваға жетеді.

Байқаудың жабылу салтанатында 
Димаш Құдайберген өнер көрсетті және 
әлемдік жұлдыз қазылар сапында болды.

«Славян базары» байқауы Витебскіде 
1992 жылдан бері өткізіліп келеді. Осыған 
дейін Қазақстан атынан 2015 жылы қа-
тысқан Димаш Құдайберген мен 2019 
жылы қатысқан Әділхан Макин бас жүлде 
алған еді.

ГЛАВНЫЙ ПРИЗЕР КОНКУРСА «СЛАВЯНСКИЙ 
БАЗАР-2021» —ПЕВИЦА ИЗ КАЗАХСТАНА

Казахстанская певица Рухия Бай-
дукен стала обладательницей главного 
приза известного международного фе-
стиваля искусств «Славянский базар». 
Молодая певица родилась в 1998 году в 
Талдыкоргане. Она учится в Казахском 
национальном университете искусств по 
специальности эстрада и вокал. Голос ее 
достигает четырех с половиной октав.

Мировая звезда Димаш Кудайберген 
выступил на церемонии закрытия конкур-
са и был составе в жюри.

Конкурс «Славянский базар» прово-
дится в Витебске с 1992 года. Ранее глав-
ного приза были удостоены Димаш Ку-
дайберген, представлявший Казахстан в 
2015 году, и Адильхан Макин, участвовав-
ший в 2019 году.

THE MAIN PRIZE-WINNER OF THE 
«SLAVIANSKI BAZAAR-2021» COMPETITION 
IS A SINGER FROM KAZAKHSTAN

Kazakh singer Rukhia Baiduken won the 
main prize of the famous international festi-
val of arts "Slavianski Bazaar". The young 
singer was born in 1998 in Taldykorgan. She 
studies at the Kazakh National University 
of Arts with a degree in pop and vocal. Her 
voice reaches four and a half octaves.

World star Dimash Kudaibergen per-
formed at the closing ceremony of the com-
petition and was a member of the jury.

The Slavianski Bazaar competition has 
been held in Vitebsk since 1992. Previously, 
the main prize was awarded to Dimash Ku-
daibergen, who represented Kazakhstan in 
2015, and Adilkhan Makin, who participated 
in 2019.

ся с реконструкцией республиканской авто-
мобильной дороги «Актобе - Атырау - Астра-
хань».

В этом году откроется движение на участке 
«Актобе - Кандыагаш», до конца года будет сдан 
в эксплуатацию участок автомобильной дороги 
«Кандыагаш - Макат». Премьер-министр озна-
комился со объектами микрорайона Батыс-2, 
строительство которого планируется завершить 
в 2025 году. Общая площадь микрорайона со-
ставляет 535 га. В этом году в области планиру-
ется ввести более 1 миллиона квадратных ме-
тров жилья. 

В Мартукском районе Аскар Мамин посетил 
завод по производству кормовых гранул ТОО 
«Милкер». Стоимость инвестиционного проекта 
- 700 миллионов тенге. Ежегодно компания про-
изводит 12 тысяч тонн гранулированных кормов 
из сена люцерны. Готовая продукция пользуется 
большим спросом в стране и за рубежом, напри-
мер, в Китае, России, Иране и Объединенных 
Арабских Эмиратах. В ходе посещения теплич-
ного комплекса ТОО «Green Capital Kazakhstan» 
Премьер-Министру была представлена инфор-
мация о текущем состоянии тепличного произ-
водства и перспективах дальнейшего развития 
этой отрасли. За последние три года в Актюбинс- 
кой области запущено 8 новых теплиц. К 2025 
году планируется реализовать еще два крупных 
проекта на общую сумму 17 млрд тенге. Ожида-
ется, что это позволит увеличить производство 
теплиц на 40%. До конца 2021 года в Актюбин-
ской области будет реализован 31 инвестицион-
ный проект на сумму 125,7 млрд тенге.

ASKAR MAMIN 
VISITED AKTOBE

Prime Minister of Kazakhstan Askar Mamin paid 
a working visit to Aktobe region. During the visit, the 
Prime Minister got acquainted with the socio-eco-
nomic development of the region. A. Mamin visit-
ed the Zerde-Keramika Aktobe LLP plant located in 
the industrial zone. The capacity of the enterprise 
is 5 million m3 of porcelain stoneware and ceram-
ic tiles per year. Investments in the project amount 
to 9.2 billion tenge, commissioning is scheduled for 
the third quarter of this year. The company has cre-
ated over 200 jobs. A. Mamin also visited the Akto-
berentgen OJSC plant. It produces 122 X-ray ma-

chines per year. Some of the products are exported 
to Russia, Uzbekistan, Tajikistan and Kyrgyzstan. 
The Prime Minister also got acquainted with the 
work of the garment factory of PO Global-Spetso-
dezhda LLP, which employs about 200 people. The 
company produces up to 1.2 million products per 
year. The factory is engaged in the production of a 
wide range of workwear, protective equipment, in-
sulation for the production of workwear. A. Mamin 
drew attention to the development of the energy po-
tential of the region during his visit to JSC "Aktobe 
CHP". The head of the Cabinet got acquainted with 
the construction of a 57 MW gas turbine unit with a 
communal boiler. The implementation of the project 
will increase the plant's capacity to 175 MW. Com-
pletion of the project is scheduled for December. In 
the village of Badamsha, Kargalinsky district, Askar 
Mamin got acquainted with the work of the wind 
farm of "Arm Wind" LLP. Currently, the construction 
of the second stage of the wind farm is underway. 
The station will generate 100 MW of electricity per 
year. The investment is $ 85 million, the deadline is 
September this year. Askar Mamin got acquainted 
with the reconstruction of the republican highway 
"Aktobe - Atyrau - Astrakhan". This year, traffic will 
open on the Aktobe - Kandyagash section, and the 
Kandyagash - Makat highway section will be com-
missioned by the end of the year. The Prime Min-
ister got acquainted with the objects of the Batys-2 
microdistrict. The total area of the microdistrict is 
535 hectares. This year, more than 1 million square 
meters of housing is planned to be commissioned 
in the region. In Martuk district, Askar Mamin vis-
ited the plant for the production of feed granules 
LLP "Milker". The cost of the investment project is 
700 million tenge. The company annually produces 
12 thousand tons of alfalfa hay pelleted feed. Fin-
ished products are in great demand at home and 
abroad, for example, in China, Russia, Iran and the 
United Arab Emirates. During his visit to the green-
house complex of Green Capital Kazakhstan LLP, 
the Prime Minister was provided with information 
on the current state of greenhouse production and 
the prospects for further development of this indus-
try. Over the past three years, 8 new greenhous-
es have been launched in the Aktobe region. By 
2025, it is planned to implement two more large 
projects totaling 17 billion tenge. This is expected 
to increase greenhouse production by 40%. By the 
end of 2021, 31 investment projects worth 125.7 bil-
lion tenge will be implemented in the Aktobe region.
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ҚҰРЫЛЫСШЫЛАР КҮНІ
Zhubanov University Ақтөбе өңірлік универ-

ситетінің шаруашылық-техникалық бөлімінде 
40 құрылысшы еңбек етеді. Олардың үшеуі 
сылақшы әйелдер. Құрылысшылардың кәсі-
би мерекесінде университеттің материал-
дық-техникалық базасын жақсартуға қомақты 
үлестерін қосып жүрген осы нәзік жандар — 
Сарқыт Келешова, Алмагүл Сабырғалиева, 
Қарашаш Нұрпейсоваға Басқарма төраға-
сы-ректор міндетін атқарушы Рахым Бекна-
заров ерекше құрмет көрсетіп, Алғыс хат та-
быстады. Барлық бөлім қызметкерлеріне бір 
айлық жалақы көлемінде сыйақы берілді. Ша-
руашылық-техникалық бөлім басшысы Талғат 
Атаниязов 25 жылдан астам тәжірибесі бар 
құрылыс саласының маманы. Оның айтуын-
ша университеттің құрылысшылары ішкі жөн-
деу жұмыстарына ғана емес, жоспардағы 
әкімшілік ғимаратын салу, автономды газифи-
кация құрылысы, оқу полигонын салу сияқты 
ауқымды шаруаларға да жұмылдырылады. 
ЖОО тек жөндеу жұмыстарының өзіне осы 
жазда 80 млн.теңге қаржы жұмсапты.

Құрылысшы мамандығы қай заманда да 
қажет болып қала беретінін айтып, әріптес- 
терінің нәтижелі еңбектеріне табыс тілеген 
Рахым Бекназаровтың да ең тұңғыш игерген 
кәсібі құрылысшы екен.

ДЕНЬ СТРОИТЕЛЯ
В хозяйственно-техническом отделе Ак-

тюбинского регионального университета 
Zhubanov University работают 40 строителей. 

ВИЦЕ-МИНИСТР РИЗА БОЛДЫ
ҚР Білім және ғылым вице-министрі Қуаныш Ерғалиев Zhubanov 

University Ақтөбе өңірлік университетінде батыс өңірдегі ЖОО басшы-
ларымен кездесу өткізді. Кездесуге Ақтөбе, Батыс Қазақстан, Атырау, 
Маңғыстау облыстарынан университет ректорлары қатысты. Қ.Ерға-
лиев олармен жаңа оқу жылына дайындық, жоғары оқу орындарында 
білім мен ғылым сапасын көтеру, өңір ерекшелігіне сай маман әзірлеу, 

шетелден студенттер тарту сияқты мәселелерді талқылады. Кездесу 
аяғында вице-министр Zhubanov University базасымен жақын таныс- 
ты. "Бұл жоғары оқу орнының бүгінгі тынысы, жүзеге асырып жатқан 
жобалары тәнті етті", — деп Қуаныш Ерғалиев Facebook әлеуметтік 
парақшасында жазып, ризашылын білдірді.

ВИЦЕ-МИНИСТРА  
ВПЕЧАТЛИЛИ ПРОЕКТЫ ВУЗА

Вице-министр образования и науки Казахстана Куаныш Ергалиев 
встретился с руководителями вузов западного региона в Актюбинском 
региональном университете Zhubanov University. Участниками встре-
чи стали ректоры вузов из Актюбинской, Западно-Казахстанской, 
Атырауской и Мангистауской областей. К. Ергалиев обсудил с ними 
такие вопросы, как подготовка к новому учебному году, повышение 
качества образования и науки в высшей школе, обучение в соответ-
ствии со спецификой региона, привлечение студентов из-за рубежа. 
В завершение встречи вице-министр ознакомился с базой Zhubanov 
University. «Меня впечатлили нынешняя материально-техническая ба-
за университета и реализуемые им проекты», - написал Куаныш Ерга-
лиев на своей странице в Facebook.

THE VICE MINISTER WAS IMPRESSED 
BY THE PROJECTS OF THE UNIVERSITY
Vice Minister of Education and Science of Kazakhstan Kuanysh Yergal-

iev met with the heads of universities of the western region at the Aktobe 
Regional University of Zhubanov University. The meeting was attended 
by rectors of universities from Aktobe, West Kazakhstan, Atyrau and Man-
gistau regions. K. Ergaliev discussed with them such issues as preparation 
for the new academic year, improving the quality of education and science 
in higher education, training in accordance with the specifics of the region, 
attracting students from abroad. At the end of the meeting, the vice minis-
ter got acquainted with the base of Zhubanov University. “I was impressed 
by the current material and technical base of the university and the projects 
it is implementing,” wrote Kuanysh Yergaliev on his Facebook page.

Трое из них - штукатурщицы. В профессио-
нальный праздник строителей сотрудницы 
Саркыт Келешова, Алмагуль Сабыргалиева и 
Карашаш Нурпеисова за вклад в улучшение  
материально-технической базы ВУЗа были 
отмечены Благодарственным письмом испол-
няющего обязанности председателя Правле-
ния и ректора Рахым Бекназарова. Всем со-
трудникам отдела выплатили премию в раз-
мере ежемесячной заработной платы. Руко-
водит хозяйственно-техническим отделом 
строитель с 25 летним опытом работы Талгат 
Атаниязов. По его словам, строители вуза за-
нимаются не только внутренним ремонтом, 
но и масштабными проектами - строитель-

ство административного здания, автономная 
газификация, строительство учебного полиго-
на. Этим летом только на ремонт вуз потра-
тил 80 миллионов тенге.

Отметивший в ходе поздравления кол-
лег значимость профессии во все времена, 
Рахым Бекназаров, как оказалось, первой ос-
воил профессию строителя.

BUILDER'S DAY
The maintenance and technical department 

of the Zhubanov University employs 40 build-
ers. Three of them are plasterers. On the profes-
sional holiday of builders, employees Sarkyt Ke-
leshova, Almagul Sabyrgalieva and Karashash 
Nurpeisova for their contribution to improving 
the material and technical base of the universi-
ty were awarded a letter of thanks from the act-
ing chairman of the board and rector Rakhym 
Beknazarov. All employees of the department 
were paid a bonus in the amount of a monthly 
salary. The head of the maintenance and techni-
cal department is a builder with 25 years of expe-
rience Talgat Ataniyazov. According to him, the 
builders of the university are engaged not only in 
internal repairs, but also in large-scale projects 
- the construction of an administrative building, 
autonomous gasification, construction of a train-
ing ground. This summer, the university spent 80 
million tenge on repairs.

Having noted the importance of the profes-
sion at all times at the congratulation ceremony 
colleagues, Rakhym Beknazarov, as it turned 
out, was the first to master the profession of a 
builder.
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Басты жаңалықтарды дайындаған
Айерке Сұлтанбекова

ӘЛІППЕ  
ҚАЙТА ОРАЛДЫ

Жаңа оқу жылынан бастап бірінші сы-
нып оқушылары «Сауат ашу» пәнінің орны-
на «Әліппе» мен «Ана тілін» оқиды. Бұл ту-
ралы ҚР Білім және ғылым министрі Асхат 
Аймағамбетов Facebook-тегі парақшасында 
жазды. «Әліппе бойынша. Жақында Мемле-
кеттік жалпыға міндетті стандартқа өзгерістер 
енгізіліп, Әділет министрлігінде тіркеуден өтті.
Ондағы маңызды жаңалықтардың бірі – келесі 
оқу жылында бірінші сынып оқушылары «Са-
уат ашу» пәнінің орнына «Әліппе» мен «Ана 
тілін» оқитын болады. Бірінші сынып оқушы-
лары оқу жылының бастапқы екі тоқсанында 
«Әліппенің» бағдарламасын оқыса, қалған екі 
тоқсанда «Ана тілі» пәнін оқиды. Сәйкесінше, 
орыс тілінде немесе басқа тілдерде білім ала-
тын сыныптарда «Букварь» мен «Обучение 
грамоте» пәндері жүргізіледі», — деді Асхат 
Аймағамбетов.

Оның айтуынша, «Әліппе» Ахмет Байтұр-
сыновтың әдістемесі негізінде дайындалған.

Қазақ әліппесі мен қазақ тілі оқулығының 
атасы Ахмет Байтұрсынов «Әліппені» 1910 
жылы жазған. Сонымен бірге ол қазақ графи-
касын да жасаған ағартушы. Ғалым түркі ха-
лықтарына ортақ, туыстық сипаты бар араб 
таңбаларын қазақ фонетикасына икемдеп 24 
таңбадан тұратын қазақ жазуын қалыптастыр-
ды. Бұл «Байтұрсынов жазуы» деген атқа ие 
болған. Уақыт өте келе ол осы жазуды үйре-
тетін әліппені жазып шықты.

Байтұрсыновтың әліппесі «Оқу құралы» 
деген атпен алғаш рет 1912 жылы Орынбор-
да басылып шығады. Сөйтіп 1925 жылдарға 
дейін 7 рет қайта басылған екен. 1926 жылы 
«Әліпбидің» жаңа түрі жазылады.

Министр Асхат Аймағамбетов Әліппе оқу-
лығы 1-қыркүйек — Білім күні тұңғыш мектеп 
табалдырығын аттайтын бүлдіршіндерге сал-
танатты түрде табысталатынын айтты.

БУКВАРЬ СНОВА  
В ШКОЛЬНОЙ 
ПРОГРАММЕ

С начала нового учебного года перво-
классники будут изучать «Әліппе» и «Родной 
язык» вместо урока «Грамотности». Об этом 
сообщил министр образования и науки Казах-
стана Асхат Аймагамбетов на своей странице 
в Facebook. "По букварю. Недавно в Государ-
ственный общеобязательный стандарт были 
внесены изменения и они зарегистрированы 
в Министерстве юстиции. Одним из важных 
нововведений является то, что в новом учеб-
ном году первоклассники будут изучать «Әліп-
пе» и «Родной язык» вместо «Грамотности». 
Первоклассники будут изучать программу 
«Әліппе» в первых двух четвертях учебного 
года, а в остальных двух четвертях - предмет 
«Родной язык».

«Букварь» и «Грамотность» будут  препо-
даваться для учеников русских или других 
языковых классов», - сказал Асхат Аймагам-
бетов. По его словам, «Әліппе» основан на 
методике Ахмета Байтурсынова.

Ахмет Байтурсынов, основоположник ка-
захской азбуки и учебника казахского язы-
ка, написал «Әліппе» в 1910 году. Педагог 
также создал казахскую графику. Ученый 
адаптировал арабские иероглифы, общие 
для тюркских народов, к казахской фонети-
ке и сформировал казахскую письменность, 
состоящую из 24 символов. Оно получило 
название «Письмо Байтурсынова». Со вре-
менем он написал Букварь для изучения ал-
фавита. Азбука Байтурсынова впервые была 
издана в Оренбурге в 1912 году под названи-
ем «Методическое пособие». До 1925 года 
она была переиздана 7 раз. В 1926 году бы-
ла написана новая версия «Азбуки». Министр 
Асхат Аймагамбетов сообщил, что Әліппе и 
Букварь будут торжественно переданы детям, 
которые 1 сентября, в День знаний, впервые 
переступят порог школы.

THE ABC-BOOK IS 
BACK AGAIN

From the beginning of the new academic 
year, first graders will study "Alippe" and "Na-
tive language" instead of "Literacy". This was an-
nounced by the Minister of Education and Sci-
ence of Kazakhstan Askhat Aimagambetov on 
his Facebook page. "By ABC. Recently, chang-
es were made to the State Compulsory Stand-
ard and it is registered with the Ministry of Jus-
tice. One of the important innovations is that in 
the new academic year, first-graders will study" 
Alippe" and" Native language" instead of "Liter-
acy".

First-graders study the "Alippe" program in 
the first two quarters of the academic year, and 
in the remaining two quarters - the subject "Na-
tive language". “ABC book” and “Literacy” will be 
taught for students of Russian or other language 
classes, ”Askhat Aimagambetov said. According 
to him, "Alippe" is based on the methodology of 
Akhmet Baitursynov.

Akhmet Baitursynov, the founder of the Ka-
zakh alphabet and a textbook of the Kazakh 
language, wrote "Аlippe" in 1910. The teach-
er also created Kazakh graphics. The scientist 
adapted the Arabic hieroglyphs common to the 
Turkic peoples to Kazakh phonetics and formed 
the Kazakh writing system, consisting of 24 char-
acters. It got the name "Letter of Baitursynov". 
Over time, he wrote the Primer for studying the 
alphabet. Baitursynov's ABC was first published 
in Orenburg in 1912 under the title "Methodolog-
ical Guide". Until 1925, it was reprinted 7 times. 
In 1926, a new version of the ABC was written. 
Minister Askhat Aimagambetov said that the Al-
ippe and the АВС-book will be solemnly handed 
over to the first graders on September 1, the Day 
of Knowledge.
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Генеральный директор «Научно-ис-
следовательского института проблем 
биологической безопасности» КН МОН, 
разработчик отечественной вакцины и 
её технологии производства Кунсулу За-
карья первый диплом о высшем образо-
вании получила в 1989 году в Zhubanov 
University. Звёздная выпускница имеет 
много научных титулов. Доктор биоло-
гических наук, профессор, действитель-
ный член Академии Естественных наук, 
член-корреспондент Российской Акаде-
мии естествознания защитила канди-
датскую диссертацию в 1995 году в Ал-
маты, а докторскую - в 2002 году в Мо-
скве.

Под руководством Кунсулу Дальто-
новны Научно-исследовательский ин-
ститут проблем биологической безопас-
ности, это около 400 сотрудников, при-
ступил к разработке вакцины QazVac в 
марте прошлого года, сразу после по-
явления первых заражённых в стране. 
Хронология выпуска отечественной вак-
цины поражает:

23.03.2020 г. - в НИИ доставлен 
биоматериал от первого зараженного 
COVID-19.

30.03.2020 г. - ученые из патологиче-
ского материала выделили штамм.

09.05.2020 г. - получили вакцину.
15.05.2020 г. - казахстанская вакцина 

зарегистрирована в ВОЗ.
Такая скорость имеет причину. Ещё 

в декабре 2019 года, когда в Китае на-
чалась вспышка коронавируса, учёные 
института биобезопасности насторожи-
лись и приняли оборонительную пози-
цию - подготовили все ресурсы для из-
учения вируса и возможной борьбы с 
ним. А с января по март 2021 года, ког-
да о COVID-19 знал не понаслышке весь 
мир, началась активная работа, сотруд-
ники НИИ не просто ждали, а изучали 
все возможные варианты на основе уже 
известных данных о вирусе.

Весь путь вакцины QazVac, начина-
я от разработки, проведения доклини-
ческих, на животных, и клинических, на 
людях, испытаний, подготовка докумен-
тации для международной регистрации, 
выпуск партий - это бесценный труд од-
ного, целого, года работы Научно-иссле-
довательского института проблем био-
логической безопасности. Всё эти 365 
дней учёные забыли о выходных, спа-
ли по несколько часов в сутки. Причём, 
сразу после регистрации в ВОЗ все со-
трудники привились своим детищем и 
продолжили разработку. Ведь институт 

взвалил на себя выпуск ещё 4 вакцин.
Кунсулу Дальтоновна Закарья прохо-

дила стажировку и обучение в Южной 
Корее, Италии, Турции, Великобрита-
нии, Германии, Словении, России. Осу-
ществляла руководство, координацию, 
мониторинг и контроль исполнения 10 
научно-технических программ в обла-
сти биотехнологии, биобезопасности 
и микробиологии, включающих более 
200 научных проектов, в том числе 22 
международных проекта. Научный ру-
ководитель 3 научно-технических про-
грамм в области биологической безо-
пасности. Соруководитель научно-тех-
нической программы «Разработка вак-
цины против коронавирусной инфекции 
COVID-19». Победитель 2 конкурсов 
Всемирного банка по программам ком-
мерциализации технологий. Главный 
редактор научного журнала «Биобезо-
пасность и биотехнология». Автор бо-
лее 200 научных публикаций, 8 науч-
но-методических пособий, 5 моногра-
фий, 29 патентов на изобретение, из 
них 2 международных патента, 7 нор-
мативно-технических документов по 
производству профилактических и ди-
агностических препаратов. Сертифици-
рованный аудитор по международным 
стандартам. Член совета директоров 
Казахского национального университе-
та имени аль-Фараби.

К должности генерального директо-
ра «Научно-исследовательского инсти-
тута проблем биологической безопас-
ности» КН МОН приступила в 2018 году.
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